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ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE L'AJUNTAMENT 

Mislata, 27 de desembre de 2018    

Hora: 20:00 hores 

 
Per a procedir a la celebració de la sessió ordinària, degudament convocada, es 

reuneixen en sessió pública, presidida pel Sr. alcalde, CARLOS FERNÁNDEZ BIELSA, els 
regidors i les regidores: 

• MARÍA LUISA MARTÍNEZ MORA 
• JOSEFA LUJÁN MARTÍNEZ   
• JOSÉ LUIS GARCÍA GARCÍA 
• ALFREDO CATALÁ MARTÍNEZ 
• CARMEN LAPEÑA BUENO 
• JOSÉ FRANCISCO HERRERO MONZÓ 
• MARÍA TERESA PEÑARRUBIA GIL 
• ANTONIO ARENAS ALMENAR 
• ANA MARÍA JULIÁN RUIZ 
• JOAQUÍN MORENO PORCAL 
• MARÍA CARMEN TARÍN DARROCHA 
• JAVIER SANTÉS ALPUENTE 
• DOLORES HORTELANO RAMÓN 
• JAIME LÓPEZ BRONCHUD 
• JOSEFINA SÁIZ GÓMEZ 
• ALEJANDRO MARTÍNEZ MONTORO 
• FERNANDO GANDÍA ESCORIHUELA 
• JAVIER GIL I MARÍN 
• JOSÉ MARÍA GONZÁLEZ MURGUI 

 
 Assistits per Luis Ramia de Cap Salvatella com a secretari de la Corporació. Assistix 
l'interventor, Gustavo Adolfo Segura Huerta. 
 

Excusa la seua absència el regidor ANTONIO SANCHIS NAVARRO. 
 

 A instàncies del Sr. alcalde, es guarda un minut de silenci per les dones víctimes de la 
violència de gènere, en record a la dona assassinada des de l'última sessió. 
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 1. APROVACIÓ DE L'ESBORRANY DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA 
CELEBRADA PER L'AJUNTAMENT DE MISLATA EL DIA 25 D'OCTUBRE DE 2018. 

 
De conformitat amb allò que disposa l'article 91.1 del vigent Reglament 

d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, se sotmet per la 
Presidència a consideració de la Corporació l'esborrany de l'acta de la sessió extraordinària 
celebrada pel Ple de l'Ajuntament el dia 9 d'octubre de 2018, que ha sigut remesa als 
portaveus dels grups polítics, segons disposa l'article 80.2 de l'esmentat text legal. 

Sotmesa a votació l'acta de la sessió celebrada pel Ple de l'Ajuntament el dia 25 
d'octubre de 2018, s'aprova per unanimitat. 

2. APROVACIÓ DE L'EXPEDIENT DE RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE 
CRÈDITS 2-2018 

Es dóna compte del dictamen de la Comissió Informativa i de Control d'Hisenda i 
Especial de Comptes, favorable a l'aprovació de l'expedient de reconeixement extrajudicial 
de crèdits REC 02-2018. 

El Sr. alcalde diu que, d'acord amb allò que s'ha acordat en Junta de Portaveus, els 
punts dos i tres de l'orde del dia es debatran conjuntament. 

En un primer torn d'intervenció, pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos-
Mislata, Sr. González Murgui. Assenyala que els punts, el 2 i el 3 són de caràcter purament 
tècnic i econòmic, i que en la comissió tots els grups polítics van donar el seu vot favorable, 
per la qual cosa espera que no canvien en aquesta postura. 

 
Quant al primer d'ells, el 2-2018, explica que fa referència a unes factures per un 

import de 34.000 € de la promotora Salvador Vila, S.L., i el 3-2018 fa referència a un import de 
44 factures, que sumen al voltant de 9.500 €. Afirma que no canviarà el sentit del vot en la 
comissió, i votarà a favor. 

 
 Els portaveus del grup Compromís per Mislata, Sr. Gil i Marín, del Grup Popular, Sr. 

López Bronchud, i del grup PSOE, Sra. Martínez Mora, anuncien el seu vot favorable. 
 

Sotmés l'assumpte a votació, el Ple de l'Ajuntament, per unanimitat dels seus 
membres, va adoptar l'acord següent: 

 
Vista la providència d'incoació de la Sra. regidora delegada d'Hisenda, de data 17 de 

desembre de 2018, i als efectes de la tramitació del segon expedient de reconeixement 
extrajudicial de crèdits, s'informa: 
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Atés que que el reconeixement extrajudicial de crèdits procedix de gastos realitzats 
en exercicis anteriors i que per a la seua cobertura no es disposava de crèdit apropiat i 
suficient en el pressupost de l'any en vigor. Es troben regulats en l'article 60.2 del RD 
500/1990, de 20 d'abril, pel qual es desenrotlla el capítol primer del títol sisé de la Llei 
39/1988 Reguladora de les Hisendes Locals, sent l'òrgan competent per a la seua aprovació 
el Ple de la Corporació sempre que el motiu de l'aparició de l'extrajudicial de crèdits siga la 
no existència de consignació pressupostària, operacions especials de crèdit o concessions de 
quitament i espera. 

 
Atés que el Text Refós de la Llei d'Hisendes Locals i el Reial Decret 500/1990, de 20 

d'abril, estableixen que l'exercici pressupostari coincidirà amb l'any natural i a ell s'imputaran 
les obligacions reconegudes durant el mateix. 
 

No obstant això, per a regularitzar aquests gastos que no han sigut imputats a cap 
aplicació pressupostària de l'any corresponent,  ha de procedir-se al reconeixement 
extrajudicial de crèdits, reconeixent obligacions corresponents a exercicis anteriors, que per 
qualsevol causa no ho hagueren sigut en aquell a què corresponien, atribuint al Ple de la 
Corporació tal reconeixement, sempre que no existisca dotació pressupostària en el moment 
de realització del gasto. 
 

Atés que revisant els gastos imputables a exercicis anteriors, s'ha verificat que la 
factura número 523 emesa per Salvador Vila, S.L. de data 15 d'abril de 2015, en concepte de 
“Quota E. Urbanització del Polígon del Quint II” i per import de 34.020,73 euros no ha pogut 
ser imputada al pressupost corresponent, per no existir consignació pressupostària 
apropiada i suficient. 

 
Vist l'informe de la intervenció  municipal 1367/2018 de 17 de desembre. 
 
Atés que procedix l'aprovació per reconeixement extrajudicial mitjançant un acord 

plenari, tot això de conformitat amb allò que s'ha regulat en l'article 60.2 del RD 500/1990, 
de 20 d'abril, pel qual es desenrotlla el capítol primer del títol sisé de la Llei 39/1988, de 28 
de desembre, Reguladora de les Hisendes Locals i existint gastos realitzats durant l'any 2015 
no imputats al pressupost corresponent. 

 
S'acorda: 
 
1. Autoritzar i comprometre el gasto, reconeixent  la següent obligació amb càrrec al 

Pressupost General de l'Ajuntament de l'any 2018, RC núm. 220180030960 de 13 de 
desembre de 2018, per 34.020,73 €, amb càrrec a  l'aplicació pressupostària 1532 61000 
Pavimentació vies públiques/ Inversió reposició,al tractar-se d'un reconeixement 
extrajudicial de crèdits 02/2018, de conformitat amb el detall següent: 
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Factura número 523 emesa per Salvador Vila, S.L. de data 15 d'abril de 2015, en 

concepte de “Quota E. Urbanització del Polígon del Quint II” i per import de 34.020,73 euros. 
 
2. Traslladar el present acord a la Intervenció i Tresoreria Municipal perquè procedisca 

a la seua comptabilització i pagament en formalització, mitjançant compensació de deutes 
liquides vençudes i exigibles, de conformitat amb l'expedient núm. 523/2015 del 
departament de tresoreria, Decret 4014/2018 de 20 de novembre. 

 
 
3. APROVACIÓ DE L'EXPEDIENT DE RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE 

CRÈDITS 3-2018 
 
Es dóna compte del dictamen de la Comissió Informativa i de Control d'Hisenda i 

Especial de Comptes, favorable a l'aprovació de l'expedient de reconeixement extrajudicial 
de crèdits REC 03-2018. 

L'assumpte va ser debatut conjuntament amb el punt 2 de l'orde del dia, el debat es 
reflectix en el punt anterior. 

 
  Conclòs el debat, el Ple de l'Ajuntament, per unanimitat dels seus membres, va 
adoptar l'acord següent: 

 
Vista la providència d'incoació de la Sra. regidora delegada d'Hisenda, de data 17 de 

desembre de 2018, i als efectes de la tramitació del tercer expedient de reconeixement 
extrajudicial de crèdits, s'informa: 
 

Considerant que el reconeixement extrajudicial de crèdits procedix de gastos 
realitzats en exercicis anteriors i que per a la seua cobertura no es disposava de crèdit 
apropiat i suficient en el pressupost de l'any en vigor. Es troben regulats en l'article 60.2 del 
RD 500/1990, de 20 d'abril, pel qual es desenrotlla el capítol primer del títol sisé de la Llei 
39/1988 Reguladora de les Hisendes Locals, sent l'òrgan competent per a la seua aprovació 
el Ple de la Corporació sempre que el motiu de l'aparició de l'extrajudicial de crèdits siga la 
no existència de consignació pressupostària, operacions especials de crèdit o concessions de 
qutament i espera. 

 
Considerant que el Text Refós de la Llei d'Hisendes Locals i el Reial Decret 500/1990, 

de 20 d'abril, estableixen que l'exercici pressupostari coincidirà amb l'any natural i a ell 
s'imputaran les obligacions reconegudes durant el mateix. 
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No obstant això, per a regularitzar tals gastos que no han sigut imputats a cap 
aplicació  pressupostària de l'any corresponent,  ha de procedir-se al reconeixement 
extrajudicial de crèdits, reconeixent obligacions corresponents a exercicis anteriors, que per 
qualsevol causa no ho hagueren sigut en aquell a què corresponien, atribuint al Ple de la 
Corporació tal reconeixement, sempre que no existisca dotació pressupostària en el moment 
de realització del gasto. 
 

Resultant que revisant els gastos imputables a exercicis anteriors, s'ha verificat que 
existeixen 44  factures per un import total de 9.504,90 €, tot això de conformitat amb el 
detall de la part resolutòria. 

 
Vist l'informe de la intervenció  municipal 1373/2018 de 17 de desembre. 
 
Considerant que procedix l'aprovació per reconeixement extrajudicial mitjançant un 

acord plenari, tot això de conformitat amb allò que s'ha regulat en l'article 60.2 del RD 
500/1990, de 20 d'abril, pel qual es desenrotlla el capítol primer del títol sisé de la Llei 
39/1988, de 28 de desembre, Reguladora de les Hisendes Locals i existint gastos realitzats 
durant l'any 2017 no imputats al pressupost corresponent. 

 
S'acorda: 
 
1. Autoritzar i comprometre el gasto, reconeixent  les següents obligacions  amb 

càrrec al Pressupost General de l'Ajuntament de l'any 2018, relació de RC núm. 2018/H/72, 
per 9.504,90€, amb càrrec a  les aplicacions  pressupostàries,  de conformitat amb el detall 
següent: 

 
NÚM. 
d'Entrada Data Data Dte. 

Import 
Total Tercer Nom Text Explicatiu 

F/2018/1212 16/03/2018 28/02/2018 364,82 
Q2866001
G CRUZ ROJA espanyola 

SERVEI PREVENTIU REALITZAT EL 30-12-17 - ACTE JORNADA PORTES 
OBERTES POLICIA LOCAL 

F/2018/1512 10/04/2018 28/12/2017 133,52 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008180921EW - De 01-11-2017 a 30-11-2017 

F/2018/1513 10/04/2018 28/12/2017 67,91 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008186827WC - De 02-11-2017 a 05-12-2017 

F/2018/1514 10/04/2018 28/12/2017 52,86 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008172893HR - De 01-11-2017 a 03-12-2017 

F/2018/1515 10/04/2018 28/12/2017 78,41 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008181651FL - De 01-11-2017 a 30-11-2017 

F/2018/1516 10/04/2018 28/12/2017 28,64 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008186833AA -  De 30-10-2017 a 29-11-2017 

F/2018/1517 10/04/2018 28/12/2017 43,91 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008179563DR - De 31-10-2017 a 29-11-2017 

F/2018/1518 10/04/2018 28/12/2017 84,86 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008184832PA - De 01-11-2017 a 05-12-2017 

F/2018/1519 10/04/2018 28/12/2017 88,14 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008182133MH - De 01-11-2017 a 05-12-2017 
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NÚM. 
d'Entrada Data Data Dte. 

Import 
Total Tercer Nom Text Explicatiu 

F/2018/1520 10/04/2018 28/12/2017 66,45 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008172424CS - De 30-10-2017 a 29-11-2017 

F/2018/1521 10/04/2018 28/12/2017 23,70 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008172423CZ - De 30-10-2017 a 29-11-2017 

F/2018/1522 10/04/2018 28/12/2017 34,64 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000011574467EJ - De 01-11-2017 a 03-12-2017 

F/2018/1523 10/04/2018 28/12/2017 65,15 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008172898HY - De 01-11-2017 a 05-12-2017 

F/2018/1524 10/04/2018 28/12/2017 150,48 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000011512945SQ - De 01-11-2017 a 03-12-2017 

F/2018/1525 10/04/2018 28/12/2017 87,22 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008172897HM - De 01-11-2017 a 03-12-2017 

F/2018/1526 10/04/2018 28/12/2017 55,44 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008172894HW - De 01-11-2017 a 30-11-2017 

F/2018/1527 10/04/2018 28/12/2017 28,54 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008183333BE, PERÍODE DE FACTURACIÓ 01--11-17/03-12-17 

F/2018/1528 10/04/2018 28/12/2017 27,42 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. 

ES0021000008180586FN, PERÍODE DE FACTURACIÓ 30-10-17/01-12-
2017 

F/2018/1529 10/04/2018 28/12/2017 215,86 A95554630 

IBERDROlA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008179461GZ, PERÍODE FACTURACIÓ 06-11-17/05-12-17 

F/2018/1530 10/04/2018 28/12/2017 146,46 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000018094936TM, PERÍODE FACTURACIÓ 08-11-17/10-12-17 

F/2018/1531 10/04/2018 28/12/2017 22,31 A95554630 

IBERDROLA 
COMERCIALITZACIÓ D'ULTIM 
RECURS, S.A. ES0021000008172901HD, període facturació 01--11-17/03-12-2017 

F/2018/1607 16/04/2018 07/11/2017 454,11 A46277125 
BERSAN PAPERS I MANIPULATS 
SA 

ZZ052 ( SERV.MINISERVICE 17X17 SULFIT 100s  ""ESTÀNDARD""P40  
CASA DE LA DONA  VIOLETA V-49 ) 

F/2018/1804 19/04/2018 19/12/2017 364,80 E98602279 INSITU DISSENY C.B. 
POLICIA LOCAL - JORNADA PORTES OBERTES, 1000 TRÍPTICS I 200 
CARTELLS 

F/2018/1833 24/04/2018 14/12/2016 89,98 B97611164 INSÍGNIA UNIFORMES S.L. 
DISSENY NOVA CREDENCIAL / CREDENCIAL FOTO ESCÀNER NORMATIVA 
PL / CARTERA LLIBRE PELL XICOTETA 

F/2018/2139 21/02/2018 30/10/2017 360,00  LLORACH VILLARES SILVIA 
OCTUBRE 2017 - TALLER TECNOLOGIA INFANTIL 20/10/17 I TALLER 
PROGRAMACIÓ SCRATCH JUVENIL 27/10/17 

F/2018/2345 16/05/2018 20/07/2017 242,00  CAP PERIS DAVID XARRADA FORMACIÓ 

F/2018/3031 22/06/2018 21/12/2015 474,42 A80907397 VODAFONE ESPANYA, S.A.U. 
Total servei 02-11-15/20-12-2015, esbosses 963134181, 963134185, 
963134187, 963134188, 963134189, 963135827, 963502846 

F/2018/3244 05/07/2018 01/01/2017 127,96 B97689491 FORN RAMOS VARGAS SAFATA NADAL / SAFATA NIT DE CAP D'ANY 

F/2018/3250 05/07/2018 07/03/2017 336,00 B97689491 FORN RAMOS VARGAS BERENAR FALLERES MAJORS I INFANTILS 

F/2018/3251 05/07/2018 28/03/2017 33,00 B97689491 FORN RAMOS VARGAS SAFATA DE DOLÇ I SALAT / SAFATA SALAT 

F/2018/3253 05/07/2018 27/10/2017 107,36 B97689491 FORN RAMOS VARGAS INAUGURACIÓ BIBLIOTECA XIRIVELLA 

F/2018/3254 05/07/2018 28/11/2017 44,00 B97689491 FORN RAMOS VARGAS SAFATA DOLÇA / SAFATA SALAT / BEGUDES 

F/2018/3256 05/07/2018 14/12/2017 74,80 B97689491 FORN RAMOS VARGAS DOLÇ / SALAT / BEGUDES 

F/2018/3258 05/07/2018 17/12/2017 704,00 B97689491 FORN RAMOS VARGAS FABRICA PREMIS COMERÇ 

F/2018/3259 05/07/2018 22/12/2017 754,60 B97689491 FORN RAMOS VARGAS ÀGAPE NADAL 

F/2018/3260 05/07/2018 24/12/2017 105,60 B97689491 FORN RAMOS VARGAS SAFATA DOLÇA / SAFATA SALAT 

F/2018/4327 12/09/2018 18/12/2017 35,00  COLLADO FOLCH, CARLOS CÀTERING PER A JURAT DELS PREMIS JUVENILS DE LITERATURA 2017. 

F/2018/4749 10/10/2018 05/10/2018 465,85 G28029643 SOCIETAT GENERAL D'AUTORS 

0003375108 VIA PUBLICA DE MISLATA I S/N , S/N MISLATA 46920 
HUMANA ORQUESTRA LA TRIBU 29/08/2017 MODALITAT TAQUILLA 
Gratu 

F/2018/4750 10/10/2018 05/10/2018 592,90 G28029643 SOCIETAT GENERAL D'AUTORS 

0003375108 VIA PUBLICA DE MISLATA I S/N , S/N MISLATA 46920 
HUMANA ORQUESTRA MONTECARLO 01/09/2017 MODALITAT TAQUILLA 
Gra 

F/2018/4751 10/10/2018 05/10/2018 465,85 G28029643 SOCIETAT GENERAL D'AUTORS 
0003375108 VIA PUBLICA DE MISLATA I S/N , S/N MISLATA 46920 
HUMANA ORQUESTRA LIMITE 02/09/2017 MODALITAT TAQUILLA Gratuit 
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NÚM. 
d'Entrada Data Data Dte. 

Import 
Total Tercer Nom Text Explicatiu 

F/2018/4752 10/10/2018 05/10/2018 381,15 G28029643 SOCIETAT GENERAL D'AUTORS 
0003375108 VIA PUBLICA DE MISLATA I S/N , S/N MISLATA 46920 
HUMANA L'ÀNEC 31/08/2017 MODALITAT TAQUILLA Gratuït NÚM. DE 

F/2018/4753 10/10/2018 05/10/2018 338,80 G28029643 SOCIETAT GENERAL D'AUTORS 

0003375108 VIA PUBLICA DE MISLATA I S/N , S/N MISLATA 46920 
HUMANA ORQUESTRA EUFÒRIA 30/08/2017 MODALITAT TAQUILLA 
Gratui 

F/2018/4842 16/10/2018 08/10/2018 359,98 G28029643 SOCIETAT GENERAL D'AUTORS 

0003375108 VIA PUBLICA DE MISLATA I S/N , S/N MISLATA 46920 
VARIETATS SENSE PRIVAR-SE DE RES 26/08/2017 MODALITAT TAQUILLA 
Gratuit 

F/2018/4921 19/10/2018 31/10/2016 726,00 A82743287 AC CAMERFIRMA S.A. CE11101002 - CE-SELLO.ELECTRONICO NIVELL MITJÀ (PSC) SO - 3 ANYS 

 
 
2. Traslladar el present acord a la Intervenció i Tresoreria Municipal perquè procedisca 

a la seua comptabilització i pagament de conformitat amb el pla de disposició de fons 
municipal. 
 

4. MODIFICACIÓ DEL REGLAMENT DE SEGURETAT I SALUT LABORAL 

 

 Es dóna compte del dictamen de la Comissió Informativa i de Control d'Interior i 
Benestar Social, favorable a la modificació de l'actual Reglament de Seguretat i Salut Laboral 
en el sentit de la complementació de les retribucions al 100% en els casos d'IT. 
 

 En un primer torn d'intervenció pren la paraula el Sr. González Murgui, i explica que la 
proposta de modificació d'aquest Reglament de Seguretat i Salut Laboral fa referència, 
primer, a la modificació de l'article 8 d'aquest reglament en el sentit de la seua redacció, sent 
aquesta la següent: Quant a la situació derivada de processos d'Incapacitat temporal (I.T.), el 
personal d'aquesta Administració percebrà el 100% de les seues retribucions. Substituint 
aquesta redacció pel que consta actualment en el Reglament de Seguretat i Salut laboral. 
 
  En segon lloc, continua dient, se suprimeix l'annex primer, ja que és el que disposa el 
paràgraf anterior. 

  

  Finalitza dient que està convençut que el regidor de Recursos Humans,  Sr. Catalá 
Martínez, donarà una informació molt més detallada de l'assumpte, però avança el seu 
suport a la proposta, en vista també de l'informe de Règim Interior i anuncia que el seu vot 
serà favorable. 

   

  Pren la paraula el portaveu del grup Compromís per Mislata, Sr. Gil i Marin, i assenyala 
que la proposta els agrada, és positiva i a més compta amb el suport de la representació dels 
treballadors, per tant, el seu vot serà també favorable. 
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  A continuació, pren la paraula el portaveu del grup Popular, Sr. López Bronchud, i 
afirma que el seu grup també comparteix la modificació del Reglament de Seguretat i Salut 
Laboral, quant a les retribucions al 100% en els casos d'IT, però entén que el Sr. Catalá 
explicarà aquest punt. Destaca que este matí han tingut un informe d'Intervenció que no 
tenien, i després una espècie de certificat del Sr. Catalá com a regidor de l'àrea, llavors no sap 
si al no haver passat per la comissió compromet l'aprovació o si estan en capacitat d'aprovar-
ho sense cap tipus de problema, encara que avança que el seu grup votarà favorablement. 

   

  Per part del grup PSOE pren la paraula el Sr. Catalá Martínez, que comença la seua 
intervenció dient que, quant a la formalitat, en la junta de portaveus sí que s'ha donat 
explicació per part del secretari, i s'ha assegurat que no hi havia cap tipus de problema en 
què el Ple es pronuncie i aprove aquest punt. 

   

  Entrant al fons de l'assumpte, afig que al seu dia, amb la crisi econòmica, el govern de 
Rajoy va prendre una sèrie de mesures que van afectar els empleats públics, entre aqueixes 
mesures estava el tema de la incapacitat temporal (IT), en la que es veien reduïdes les 
retribucions de les persones que es trobaven en aqueixa situació, i les administracions locals 
van adoptar aqueix acord a nivell de l'Estat. Afirma que encara que en el recent Reglament 
de Seguretat i Salut Laboral que es va aprovar ja es va ampliar i es van complementar els 
caos d'IT a moltíssimes malalties, perquè si s'agafa l'annex on estan arreplegades les 
malalties en què es complementa el 100 % la retribució per IT es pot veure que ací ja estaven 
el 95% de les possibles malalties que un empleat públic podria tindre. El que ocorre, 
continua, és que ara el govern de Pedro Sánchez està duent a terme una bateria de mesures 
per a recuperar drets que al seu dia tenien els empleats públics, i ampliant-les, com per 
exemple enguany s'ha fet la major oferta d'ocupació pública en 10 anys, s'ha reduït la 
temporalitat en un 8%, s'ha ampliat el permís de paternitat a 16 setmanes, etc., i entre totes 
aquestes mesures està aquesta la d'IT, en el sentit que en tots els casos de malaltia per 
incapacitat temporal l'empleat públic no es veja minvat en les seues retribucions, i això és el 
que es proposa amb la modificació, perquè en acordar-se ara al nivell de l'Estat, les 
administracions locals ho estan adaptant. 

   

  En un segon torn d'intervenció, el Sr. González Murgui i el Sr. Gil i Marín, no fan ús de 
la paraula. 

   

  El Sr. López Bronchud intervé per a aclarir que, si bé és cert que en la Junta de 
Portaveus el secretari els ha traslladat que no hi havia problema per a aprovar l'assumpte, 
ells no havien llegit l'informe d'Intervenció, perquè s'havia enviat en aqueix moment, i 



 

 

AJUNTAMENT DE MISLATA 
Pl. De la Constitució, 8 

46920 MISLATA (VALÈNCIA) 
www.mislata.es 

 

 

posteriorment la certificació del Sr. Catalá, i desconeixien si el que apuntava la Intervenció 
que comptava amb el vistiplau favorable però calia esmenar errors s'esmenava directament 
amb aquest escrit. 

   

  A continuació, pren la paraula el Sr. Catalá Martínez, i diu que l'informe d'Intervenció 
el que plantejava era que hi haguera un certificat general de la mesa de negociació que 
certificara que açò s'havia portat a negociació amb els sindicats i que s'havia aprovat. Explica 
que en tractar-se d'un tema de salut laboral es va portar i es va aprovar en el Comité de 
Seguretat i Salut, en què estan els representants sindicals, i posteriorment també en la mesa 
de negociació es va tractar i es va informar els sindicats; d'entrada, en l'expedient figurava, i 
s'enviament per a la fiscalització d'intervenció, el certificat amb l'aprovació del Comité de 
Seguretat i Salut, el Sr. Interventor demana també el certificat de la mesa general de 
negociació, i això és el que posteriorment s'ha aportat, i no hi ha cap tipus de problemes 
perquè el tràmit a nivell de negociació sindical s'ha complit estrictament. 

 
Conclòs el debat, se sotmet l'assumpte a votació, i el Ple de l'Ajuntament, per 

unanimitat dels seus membres, adopta l'acord següent: 
 
A la vista de l'actual Reglament de Seguretat i Salut Laboral publicat en el BOP núm. 

171, de data 4 de setembre de 2018, així com l'Acord adoptat per la Mesa General de 
Negociació de l’Administració General de l’Estat el 23 de Julio 2018 (Reial Decret 956/2018, 
de 27 de juliol), i sengles proposades de seccions sindicals amb representació en la Mesa 
General de Negociació d'aquest Ajuntament, en concret, la presentada per FeSP-UGT en data 
28 d'agost de l'actual, amb número de registre 19383 i la instada per CCOO de data 19 
d'octubre, amb número de registre 22539; i tot això de conformitat amb el que establix la 
Disposició Addicional cinquantena quarta de la Llei 6/2018, de 3 de juliol, sobre Pressupostos 
Generals de l'Estat. 
 Vist l'informe del Cap de Servei de Règim d'Interior, de data 29 de novembre de 2018, 
que es transcriu a continuació: 
 
 “Que després de la Mesa General de Negociació que es va celebrar el passat 16 de 
novembre de 2018, en la que es va plantejar la complementació del 100% de les retribucions 
en les situacions d'I.T., independentment del tipus d'I.T. que es patisca; 
 
 Que es va celebrar Comité de Seguretat i Salut laboral, en data 27 de novembre de 
2018, votant-se la proposta de la regidoria per unanimitat. 
 
 Vista la Proposta del Regidor de Recursos Humans, de data 23 de novembre de 2018, 
sobre modificació del Reglament de Seguretat i salut laboral 
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“1. La modificació de l'article 8 del Reglament de Seguretat i Salut laboral vigent, en el sentit de la 

seua redacció, sent el següent: 
 

“Quant a la situació derivada de processos d'Incapacitat temporal (I.T.), el personal d'aquesta 

Administració percebrà el 100% de les seues retribucions.” 
 

Substituint aquesta redacció per la qual consta actualment en el Reglament de Seguretat i Salut 

laboral. 

 

2.- Així mateix, la supressió de l'Annex 1, haguda conta el disposat en el paràgraf anterior.” 

 

 Vista la Disposició Addicional cinquantena quarta de la Llei 6/2018, de 3 de juliol, 
sobre Pressupostos Generals de l'Estat, així com l'Acord del 23 de juliol de 2018 de la mesa 
general de negociació de l’Administració General de l’Estat sobre règim retributiu en la 
situació d'incapacitat temporal del personal al servei de l’Administració General de l’Estat i 
organismes i entitats públiques dependents de la mateixa. 
 
 Que segons el que disposa l'art. 56 del R .D. Legislatiu 781/86 “L'aprovació i 
modificació de les Ordenances i Reglaments Locals, s'ajustarà al procediment establit en l'art. 
49 de la Llei 7/85 Reguladora de les Bases del Règim Local, sent el següent: 
 
 
 
 
 
L'aprovacióde les Ordenances locals s'ajustarà al procediment següent : 

 

1. Aprovació inicial pel Ple. 

2. Informació pública i audiència als interessats pel termini mínim de 30 dies per a la presentació 

de reclamacions i suggeriments. 

3. Resolució de totes les reclamacions i suggeriments presentades dins del termini i aprovació 

definitiva pel Ple. 

En el cas que no s'hagueren presentat cap reclamació o suggeriment, s'entendrà definitivament 

adoptat l'acord fins llavors provisional. 

 

 Considerant l'art. 70 de la Llei 7/85, segons el qual, “Els acords que adopten les 
corporacions locals es publiquen o notifiquen en la forma prevista per la Llei … es 
publicaran en el Butlletí Oficial de la província i no entraran en vigor fins que s'haja publicat 
completament el seu text i haja transcorregut el termini previst en l'article 65.2 (15 dies 
hàbils). 
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 Per tot allò que s'ha exposat, s'emet un informe favorable la modificació del 
Reglament de Seguretat i Salut laboral, de manera que es modifique l'article 8 sobre 
complementació retributiva al 100% en els processos d'I.T., i que s'inicien els tràmits 
oportuns per a la seua publicació.” 
 
 S'acorda: 
 
 1. Aprovar inicialment la modificació del Reglament de Seguretat i Salut Laboral, en 
els termes següents: 
 

- La modificació de l'article 8 del Reglament de Seguretat i Salut Laboral 
vigent, en el sentit de la seua redacció, sent el següent: “Quant a la situació 
derivada de processos d'Incapacitat temporal (I.T.), el personal d'aquesta 
Administració percebrà el 100% de les seues retribucions”. Substituint aquesta 
redacció per la qual consta actualment en el Reglament de Seguretat i Salut 
laboral. 

 
- Així mateix, la supressió de l'Annex 1, haguda conta el disposat en el 

paràgraf anterior. 
 

 2. Sotmetre la present modificació a informació pública i audiència als interessats pel 
termini de 30 dies per a la presentació de reclamacions i suggeriments. En el cas que no es 
presente cap reclamació i suggeriment, s'entendrà definitivament adoptat l'acord fins llavors 
provisional. 
 

5. MODIFICACIÓ DEL CONVENI COL·LECTIU DE PERSONAL LABORAL DE 
l'AJUNTAMENT DE MISLATA 

 

  Es dóna compte del dictamen de la Comissió Informativa i de Control d'Interior i 
Benestar Social, favorable a l'aprovació de la modificació del conveni col·lectiu de personal 
laboral de l'Ajuntament de Mislata, en relació amb les retribucions del personal laboral 
temporal subjecte a subvencions de programes d'ocupació. 

   

  En un primer torn d'intervenció, pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos-
Mislata, Sr. González Murgui, i destaca que s'ha adoptat l'acord per unanimitat dels presents, 
referint-se a tots els sindicats del personal laboral. Continua dient que aquest articulat ve 
d'alguna manera a garantir els drets dels treballadors de programes d'ocupació, i a fomentar 
una major estabilitat i reconeixement dels mateixos. Afig que en la comissió corresponent 
tots els grups polítics van votar a favor, i espera una vegada més que el regidor de RRHH 
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avance i concrete l'articulat que es modifica perquè aquests treballadors tinguen les 
mateixes condicions que la resta de la plantilla. 

 

  Pren la paraula el portaveu de Compromís-Mislata, Sr. Gil i Marín, i diu que la proposta 
té l'informe favorable de la Intervenció i compta amb el vot favorable dels treballadors, que 
és la part que a ells més els interessa, i per això el vot del seu grup serà favorable. 

 

  Pren la paraula el portaveu del Partit Popular, Sr. López Bronchud, i assenyala que el 
seu partit en la comissió es va abstindre i no vota a favor en aquest punt, perquè els genera 
algun tipus de dubtes el fet que s'adopten aquestes mesures, si van a generar algun tipus de 
diferències en un futur pròxim entre els treballadors de l'Ajuntament i aquelles persones que 
vénen a treballar a l'Ajuntament a través de qualsevol tipus de subvenció o de pla. En tot cas, 
assenyala que la seua abstenció no té un valor crític, sinó que necessiten un poc més 
d'informació, saber quines són els avantatges i quins els inconvenients d'adoptar aquesta 
mesura. Diu que, si bé és veritat que la mesa general de negociació va aprovar aquesta 
mesura, pregunta al Sr. Catalá quines avantatges i inconvenients té la seua aprovació. 

 

  Pren la paraula el Sr. Catalá Martínez i assenyala que l'acord en aqueixa mesa de 
negociació va ser adoptat per unanimitat per tots els presents, i que és una adaptació de 
retribucions per al personal laboral temporal, concretament es tracta del personal contractat 
subjecte a subvencions en programes d'ocupació. 

 

  Contesta el portaveu del grup popular que quan es porta a la pràctica un programa 
d'ocupació la gent contractada ve amb un programa de 3, 6 mesos o un any, i l'objectiu és 
doble amb aqueixes persones, per un comunicat, que durant aqueix període la persona 
perceba una retribució, ja que solen ser persones que porten en desocupació temps, per la 
qual cosa el fet de rebre un ingrés durant aquests mesos els va produirà un alleugeriment en 
la seua situació econòmica a nivell familiar, però quasi s'atreviria a dir que en aquests 
programes no és l'objectiu principal; l'objectiu principal és que aquestes persones que 
entren a treballar en l'Ajuntament de Mislata, durant aqueix temps que estiguen treballant 
es reactiven i que en acabar la seua estada en l'Ajuntament puguen inserir-se en el món 
laboral. Conclou assenyalant que la proposta d'adaptació de les retribucions d'aquest 
personal el que farà és que se siga més eficient en les quantitats subvencionades, en poder 
comprendre a més gent en cada uns dels programes. 

 

  En segon torn d'intervenció no intervenen el Sr. González Murgui ni el Sr. Gil i Marín. 
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  Pren la paraula el Sr. López Bronchud i pregunta al Sr. alcalde si es té valorat en cada 
un d'aquestos salaris quin percentatge es disminuirà; la part positiva és que es podrà arribar 
a més gent amb aquests plans abaixant el salari, i vol saber si hi ha un càlcul aproximat 
d'aquesta rebaixa. 

 

  El Sr. alcalde dóna la paraula al Sr. Catalá Martínez, que diu que en la proposta està 
explicat, el salari d'un empleat públic es compon del salari base més els complements 
(destinació, específic i complementari de productivitat), i en aquesta proposta el que es 
proposa és que la retribució d'aquest personal temporal laboral es constituïsca amb el salari 
base més el complement de destinació, però que no tinga el complement específic ni el 
complement de productivitat que es venia pagant; aquests serien els dos complements que 
no s'abonarien en cada una de les categories. 

 

  Conclòs el debat, se sotmet a votació l'assumpte i l'Ajuntament Ple, per setze vots a 
favor (grup PSOE, grup Compromís per Mislata i grup Ciudadanos-Mislata) i quatre 
abstencions (grup Popular), adopta l'acord següent: 

 

 En reunió ordinària de la Mesa General de Negociació celebrada en data  16 de 
novembre de 2018, i estant inclòs en el punt 4 de l'ORDE DEL DIA l'adaptació de les 
retribucions del personal laboral subjecte a subvencions de programes d'ocupació. 
 
 A la vista de la proposta del regidor ponent de Recursos Humans, i de l'informe de la 
Direcció de Servei de Règim Interior de data 11 de setembre de 2018, així com estudiats els 
antecedents i dades que ho motiven; 
 
 Sent que en aquesta matèria és d'aplicació, en defecte de nova regulació, el Conveni 
Col·lectiu de Personal Laboral firmat l'any 2000 (BOP 250, 20-X-2000), el text del qual 
s'adjunta. 
 
 Tenint en compte que no hi ha la Comissió de Seguiment del Conveni prevista en l'Art 
8 del text, i tenint en consideració que la Mesa General de Negociació té caràcter de comú i 
és única per a tots/as els empleats/as públics/as de l'Ajuntament, és en aquesta seu en què 
procedix la negociació per a la modificació, si és el cas, del text del mateix. 
 
 Havent-se ADOPTAT ACORD PER UNANIMITAT DELS PRESENTS, AMB EL VOT 
FAVORABLE D'UGT, CCOO, SPPLB i CSIF, en el sentit d'establir la interpretació del Conveni 
COL·LECTIU DEL PERSONAL LABORAL DE L'AJUNTAMENT DE MISLATA per a la tramitació de 
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subvencions als efectes de la contractació de personal laboral temporal en situació de 
desocupació i/o exclusió social, així com contractacions en pràctiques, SUBJECTES A LA 
CONCESSIÓ DE SUBVENCIONS CONCEDIDES COM A INCENTIUS A LA CONTRACTACIÓ en el 
sentit exposat en l'informe de la Direcció de Recursos Humans d'11 de setembre de 2018. 

 
 Per la qual cosa s'exposa i per a més seguretat jurídica, s'entén la conveniència de 
procedir a modificar els següents aspectes de l'articulat del text: 

 
1. S'introduïsca una segona Disposició Addicional, relativa a les retribucions 

aplicables per a aquest tipus de contractacions, en el sentit que, per a aquest 
col·lectiu, constaran de l'equivalent a SOU BASE I COMPLEMENT DE 
DESTINACIÓ de llocs semblants existents en la Plantilla d'aquesta Administració, 
amb les quanties establides en les Lleis de Pressupostos Generals de l'Estat 
vigents per a l'exercici que es tracte, i amb les actualitzacions que, si és el cas, 
procedisquen; sense percebre's els conceptes de COMPLEMENT ESPECÍFIC NI 
PRODUCTIVITAT. 

 
2. Es modifiquen, en el Capítol IV, CONDICIONS ECONÒMIQUES, els Articles 19 i 20 

relatius a retribucions, al·ludint a l'excepció exposada. 
 

 
3. Es declare expressament l'aplicabilitat de la Disposició Addicional existent, 

relativa als nivells de Complement de Destinació per Grups de Titulació. Establint 
l'equivalència per l'actualització derivada del TREBEP, i, per tant, la conversió 
següent: 

 
• A.- Grup A, Subgrup A1 
• B.- Grup A, Subgrup A2 
• C.- Grup C, Subgrup C1 
• D.- Grup C, Subgrup C2 
• E.- AP sense titulació 
 

Agregant l'actual Grup B, aleshores no establit en l'actual text, amb un nivell 

mínim de CD 20. 

 

4. Se suprimisquen del Capítol V, els Articles 26 a 29, atés que hi ha nova regulació 
per a tot el personal al servei de l'Ajuntament. 
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 Vist l'informe de la Intervenció NÚM. 1360/2018 de data 17 de desembre de 
2018. 

 

 Per consegüent, s'acorda: 

 

 APROVAR LA MODIDICACIÓN DEL CONVENI COL·LECTIU DEL PERSONAL 

LABORAL AL SERVEI DE L'AJUNTAMENT DE MISLATA, aprovat l'any 2000 (BOP 250, 20-

X-2000), basant-se en l'acord de modificació que ha sigut objecte de negociació en la 

Taula General celebrada el 16 de novembre de 2018, i que va ser adoptat per 

UNANIMITAT dels presents en la mateixa; quedant redactat en els termes següents: 

 

Primer. L'Art 19. Conceptes retributius, quedarà redactat com segueix: 

1. El personal laboral fix percebrà les retribucions bàsiques i complementàries en 
les mateixes condicions i quanties i amb el compliment dels mateixos requisits 
que s'establisquen per al personal funcionari. Establint-se, per tant, els 
següents conceptes a percebre: 

• Retribucions bàsiques: 
o Sou Base assignat a cada grup professional 
o Triennis 
o Pagues extraordinàries 

• Retribucions complementàries: 
o Complement de destinació, corresponent al nivell assignat al 

lloc de treball que exercisca 
o Complement específic, destinat a retribuir les especials 

condicions de treball 
o Complement de productivitat, destinat a retribuir l'especial 

rendiment, l'activitat i la dedicació extraordinàries i l'interés o 
iniciativa amb què s'exercisquen els llocs de treball o les 
funcions. 

2. El personal amb contracte laboral temporal derivat del desplegament i 
aplicació de programes de foment d'ocupació i finançats mitjançant 
subvencions concedides com a incentius a la contractació, per a pal·liar 
desocupació de llarga duració, risc d'exclusió social o per a la inserció laboral 
mitjançant contractes en pràctiques, percebran: 
1. Retribucions bàsiques: 
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• Sou Base assignat a cada grup professional 
• Pagues extraordinàries 

2. Retribucions complementàries: 
• Complement de destinació, corresponent al nivell assignat al lloc de 

treball que exercisca 
En cap cas les seues retribucions inclouran Complement específic ni de 
productivitat. 

 
Segon.- L'Art 20 establirà: 

Les retribucions bàsiques i complementàries del personal laboral  al servei de 

l'Ajuntament de Mislata tindran idèntica quantia i experimentaran els mateixos 

increments que els establits per al personal subjecte al règim funcionarial. 

Tercer.- Queden sense contingut els Arts 26 a 29. 

 

Quart.- La Disposició Addicional primera tindrà el contingut següent: 

S'acorda definir l'estructura del Complement de Destinació per al personal subjecte al 
present Conveni de la manera següent: 

 
GRUP Mí

n 

màx 

Grup A, Subgrup A1 24 28 

Grup A, Subgrup A2 22 26 

Grup B 20 24 

Grup C, Subgrup C1 18 22 

Grup C, Subgrup C2 14 18 

AP sense titulació 12 14 
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Cinqué. Introduir una segona Disposició Addicional: 

Al personal laboral temporal a què es referix l'Art 19.2 les retribucions del qual es 

financen basant-se en subvencions, els seran aplicables els nivells de Complement de 

Destinació més adequats a la seua categoria professional, sempre dins dels límits 

definits en la Disposició Addicional primera. 

 

Sisé. El present acord i la documentació que forma part de l'expedient administratiu, 

es remetran a l'Oficina de la Comunitat Autònoma corresponent, als efectes de 

Registre i per a la seua publicació en el Butlletí Oficial de la Província. 

 

Sèptim. De conformitat amb l'Article 90, apartat 4, de l'Estatut dels Treballadors, les 

modificacions del Conveni Col·lectiu entraran en vigor l'endemà de la seua aprovació 

pel Ple de la Corporació, com a òrgan competent per a l'adopció de l'acord que es 

tracta. 

 

Huité. Notificar al present acord als representants sindicals i traslladar del mateix a la 

Mesa General de Negociació. 

 

  6. MOCIÓ DEL GRUP CIUDADANOS-MISLATA PER A PROHIBIR L'OBERTURA DE 
CASES D'APOSTES I JOC EN LES PROXIMITATS DE CENTRES ESCOLARS A LA NOSTRA 
CIUTAT 

 

  Es dóna compte del dictamen de la Comissió Informativa i de Control d'Interior i 
Benestar Social, favorable a l'aprovació de la moció del Grup Ciudadanos-Mislata per a 
prohibir l'obertura de cases d'apostes i joc en les proximitats de centres escolars en la nostra 
ciutat, així com de les esmenes presentades pel Grup Ciudadanos (R.E. 24163) i pel Grup 
PSOE (R.E. 28578). 

 

  En un primer torn d'intervenció pren la paraula el portaveu del Grup Ciudadanos, Sr. 
González Murgui, i assenyala que aquesta moció no és fruit del capritx sinó de l'estudi que es 
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du a terme sobre els temes derivats de ludopatia i joventut. Diu que des de Ciudadanos-
Mislata observen amb preocupació que segons la societat espanyola d'empresaris de salons 
de jocs i recreatius (ANESAR), en la seua memòria de l'any 2018, “El joc és un negoci rendible 
que creix anualment al nostre país”; segons les dades de la seua última memòria, el nombre 
de cases d'apostes s'ha multiplicat en totes les comunitats autònomes, passant dels 2.441 
salons que existien en tot el país en 2014 a 3.132 en 2017; a la vista d'aquestes dades és 
evidents que el seu grup municipal estiga preocupat en que estàs cases d'apostes estiguen 
ubicades a  menys de 500 metres de centres escolars, juvenils i edificis públics amb trànsit de 
menors, ja que poden d'alguna manera influenciar conductes ludopáticas, i és per això pel 
que proposa al Ple els acords següents: 

 

� Dur a terme les modificacions precises en la normativa sobre planificació 
urbanística a fi de prohibir l'obertura de cases d'apostes i joc en les proximitats de 
centres escolars, instituts, centres juvenils i edificis públics on hi hja trànsit de menors 
d'edat. 

� Desenrotllar campanyes de conscienciació per als progenitors i els menors d'edat 
sobre els riscos que entranya el joc i les altes xifres de ludopatia que s'estan registrant 
entre jóvens. 

 
� Col·laborar juntament amb la resta de Cossos i Forces de Seguretat en la inspecció del 

funcionament d'aquestes cases de joc i apostes a fi de supervisar el funcionament 
correcte dels mecanismes d'identificació de jugadors i poder detectar possibles 
menors d'edat que puguen haver accedit a aquests establiments. 

 

 Continua dient, quant a l'argumentació de motius d'aquesta moció, que aquest 
augment significatiu de les sales de jocs, unit a una regulació dispar segons la comunitat 
autònoma, perquè cada territori posseeix una llei del joc, una altra llei sobre 
drogodependències i altres trastorns addictius, i cada ajuntament posseeix una normativa 
específica sobre ordenació urbanística, ha donat lloc a què existisquen cases d'apostes o 
sales de jocs situats just davant de col·legis i instituts o centres juvenils, una proximitat a 
aquest tipus de centres que, segons diferents experts, normalitza la seua presència i fa que 
els menors consideren aquest tipus de negocis aptes per al seu accés, “facilitant” l'inici del joc 
entre jóvens, i inclús menors. 
 
 Afirma que, tal com se li va advertir pels tècnics, l'Ajuntament no té competències per 
a modificar la normativa urbanística, i per això el seu grup polític, per a poder traure a davant 
aquesta moció, ha fet una esmena de substitució a la seua proposta inicial, en el sentit  
“d'Instar al Govern Autonòmic que exercisca la seua capacitat competencial per a impedir 
que aquest tipus d'activitats comercials relacionada amb el joc i les apostes, NO s'ubiquen a 
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menys de 500 m. dels centres escolars, juvenils, instituts i edificis públics amb trànsit de 
menors d'edat i jóvens. Amb l'ànim d'atallar les conductes addictives al joc (ludopatia) entre 
els col·lectius numerats abans, més desprotegits per la seua curta edat” 
 
 En el seu primer torn d'intervenció pren la paraula el portaveu del grup Compromís 
per Mislata, Sr. Gil i Marín, que comença dient que, com ja van comentar en la comissió, 
tenien certs dubtes respecte al tema de la legalitat, i sobretot en l'àmbit competencial, ja que 
no tenen molt clar qui té la competència, si és la Comunitat Autònoma, l'Estat…; el que 
entenen és que no pot ser és el municipi, des d'aqueixa perspectiva ja els preocupava, i 
analitzant un poc més la proposta, els preocupa que es diga “prohibició”, perquè els 
agradaria parlar més en altres termes, com a “regulació” que és el que realment fa falta en 
aquest sentit. Indica que en l'exposició de motius el grup Ciutadans ha donat unes xifres de 
com està la situació en aquests moments, és cert que pensen que fa falta una regulació 
respecte d'això, però no s'ha d'oblidar que estan parlant d'una activitat econòmica, que ens 
podrà agradar més o menys, però en aquest país és lícit aqueix tipus de negocis; una altra 
cosa és com es deuen d'obrir i on, però no creu que en aquest aspecte la competència siga 
del municipi. Assenyala que es podria apel·lar a instàncies superiors per a aqueixa regulació, i 
mentres arriba aqueixa nova regulació es poden anar adoptant un altre tipus de mesures, 
com a campanyes de conscienciació, però evidentment ells entenen que, paral·lelament dins 
d'aqueixa regulació s'haurien de prendre un altre tipus de mesures, ja que els preocupa molt 
el tema de la publicitat d'aquest tipus d'activitat, que tenim pràcticament les 24 hores del dia 
a través de distints Mitjans de comunicació, siga premsa, xarxes socials, televisió, ràdio, etc., i 
recorda la Llei antitabac de fa deu anys, que va funcionar molt bé fins fa ben poc, 
precisament per la difusió que es va fer i la conscienciació dels ciutadans, sent 
imprescindible actuar també per aqueixa via. En tot cas, conclou, entén les esmenes que ha 
presentat el grup socialista com el grup Ciudadanos esmenant-se a si mateix, que votaran a 
favor, perquè entenen que el que pretén és regular i no prohibir una activitat econòmica. 
 
 A continuació pren la paraula el portaveu del grup Popular el Sr. López Bronchud, i 
diu que el seu partit comparteix l'esperit d'aquesta moció. Quant a les esmenes, afirma que 
té un dubte de formes que no sap si la portaveu del grup socialista o el company que 
intervinga els podrà explicar, perquè el propi grup ciutadans presenta una esmena que 
canvia per complet el punt 1 de la presa d'acords perquè no hi ha competència directa sobre 
la capacitat de regular les qüestions en el municipi ,i el que fa ara Ciudadanos és instar el 
Govern perquè s'exercisca aqueixa capacitat competencial, però després, en llegir l'esmena 
del grup socialista, la qual cosa es fa és afegir al punt 1, que Ciutadans a esmenat, amb la 
qual cosa no sap si l'esmena del grup socialista continua tenint lògica si s'aprova la de 
Ciutadans. 
 
 En representació del Grup PSOE intervé la Sra. Julián Ruiz, que comença la seua 
intervenció aclarint la normativa en matèria de joc, que és purament estatal, transferint-se si 
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és el cas a les comunitats autònomes, estant per tant els municipis fora les decisions per a 
aquest tipus de negocis. 
 
 
 Explica que l'Estatut d'Autonomia de la Comunitat Valenciana, en l'article 49, estableix 
que és la Generalitat la que té la competència exclusiva en matèria de casinos, jocs i apostes, 
i és cert que les formes de joc han canviat i, amb l'aplicació de les noves tecnologies, s'acosta 
molt més als adolescents i als jóvens, la qual cosa fa necessari que es facen canvis en la 
normativa que correspon. En aquest sentit, assenyala que el passat 16 de novembre es va 
promulgar un nou decret que començava a constrényer un poc més aqueixa normativa en 
matèria de joc, i el punt més important d'aquest nou decret, és que delimita a 700 metres la 
distància que ha d'haver-hi entre unes cases d'apostes i altres, encara que és cert que no diu 
res de la proximitat a centres escolars o a altres espais que puguen freqüentar els jóvens. 
 
 Continua dient que la Generalitat indica en aqueix decret que adquireix el 
compromís d'aconseguir polítiques de joc responsables, que suposen abordar polítiques de 
joc des d'una perspectiva responsable, social i, en particular, cap als jóvens, però és cert que 
no delimita o defineix de que manera es va a respectar aqueixos espais o aqueixes distàncies 
entre aquestes cases d'apostes i els menors d'edat. Atés que la normativa és purament 
estatal i autonòmica, com a Ajuntament el que sí que poden fer és actuar sobre la prevenció 
d'aqueixes conductes addictives, potenciar la seguretat, autoestima i espais de gaudi i oci 
que siguen més saludables per als jóvens. 
 
 Sobre l'esmena que presenta el Grup PSOE, diu que s'estudiaria en la mesura que siga 
possible si es podia posar algun tipus de limitació, però és un estudi que faran més avant, ja 
que la normativa no depén d'ells, però el que si que faran és tot allò que s'ha relacionat amb 
el tema de la prevenció, que exposarà en la seua segona intervenció. 
 
 En el segon torn d'intervenció pren la paraula el Sr. González Murgui, i agraeix a tots 
els grups polítics el seu suport a la moció. Afirma que la moció no ix fruit del capritx, sinó 
perquè hi ha el cas paradoxal que, sense anar més lluny, en l'av. Gregorio Gea hi ha dues 
cases d'apostes que estan a menys de 200 metres l'una de l'altra, pràcticament davant, i el 
seu grup entén que açò és altament perillós, quan el col·legi Santa Cruz està a penes a 350 
metres de la primera casa d'apostes, la qual cosa és un exemple del que exposa. 
 
 Respecte a allò que s'ha exposat pel Sr. Gil i Marín, diu que accepta el terme regulació 
en compte de prohibició, però el seu grup afig el matís que hi haja una prohibició de 50 
metres, com la Llei de caràcter nacional proposa, perquè Ciudadanos vol que siga a menys 
de 500 metres. 
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 A continuació, assenyala que tal com ha dit la Sra. Julián Ruiz, els ajuntaments no 
tenen competència en aquesta matèria, per això quan ell va fer la reflexió en la Comissió 
corresponent i se li va matisar per part dels tècnics aquesta qüestió, va presentar l'esmena de 
substitució del primer punt en la presa d'acords. 
 
 El Sr. Gil i Marín no fa ús del seu segon torn de paraula. 
 
 Pren la paraula el Sr. López Bronchud i diu sobre la qüestió que ha plantejat abans 
que no sap si era una qüestió formal i que potser haurà d'explicar-la el Sr. Secretari, però que, 
si tenen un text i una primera esmena de Ciutadans que canvia radicalment el primer punt, 
llavors la segona esmena, que presenta el Grup PSOE, la qual cosa fa és canviar un primer 
punt que ja no existeix. pel que no li troben lògica al procés. Assenyala que des del seu grup 
estan d'acord amb aquesta mesura, però vol dir-li al Sr. González Murgui que arriben un poc 
tard, ja que en el mes d'octubre en el Congrés dels Diputats es va aprovar una proposta 
d'Unidos-Podemos, amb el suport de tots els grups de la Cambra, menys el Partit 
Nacionalista Basc, precisament per a instar el Govern perquè regulara aquest sector de les 
apostes esportives i que es protegisca d'alguna manera més conscienciosa els menors. Es 
tracta, continua dient, d'una norma general que s'està debatent en les Corts, que va a tirar 
avant, i no sap si puguen dir quelcom respecte d'això, però segons els tècnics no tenen 
competència, per la qual cosa pensen que és més aïna una qüestió de bona voluntat, i en 
aqueix sentit el PP estaria d'acord. Explica que la proposta que precisament s'ha aprovat en 
el Congrés dels Diputats conté una bateria de mesures que es consideren bàsiques, entre 
elles la de que no s'instal·len cases d'apostes o màquines d'apostes on line prop dels col·legis 
i dels instituts. 
 
 Continua dient que és evident que és un sector que creix a nivell exponencial i que 
està creant una seriosa d'addicions i problemes de conductes addictives i, evidentment, des 
dels ajuntaments s'ha d'estar alerta i generar polítiques que ajuden a fer que aqueixes 
conductes no prosperen. Destaca la importància de regular mesures preventives i de 
protecció, especialment per als sectors més vulnerables com els i les adolescents de Mislata. 
 

Afig que, entre altres propostes, entre allò que s'ha aprovat en el Congrés es troba la 
prohibició de la publicitat en els mitjans i que siguen persones famoses les que estiguen en 
aquests anuncis, perquè s'entén que tenen una capacitat de cridar més l'atenció dels jóvens i 
fer-los més atractiu el producte que li'ls ofereix, i en aquest sentit, tal com apuntava la Sra. 
Julián Ruiz, cal fer una labor extra per millorar les capacitats d'oci dels i les jóvens. 
 
 Diu també que, segons ha pogut llegir en un article de premsa, en el text votat es 
demana que siga considerada com una activitat econòmica de risc per a la salut, que 
s'acorde amb la resta d'administracions, en l'actualització de les seues normatives en matèria 
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de joc, drogoaddiccions i altres trastorns addictius, amb limitacions semblants a què es van 
aplicar al tabac i a l'alcohol. 
 
 Conclou la seua intervenció, dient que recolzen la qüestió perquè comparteixen 
l'esperit del que s'exposa, però sol·licita que expliquen el tema de les esmenes. 
 
 Pren la paraula la Sra. Julián Ruiz, i assenyala que respecte al tema formal també creu 
que és el Sr. Secretari qui hauria de comentar-ho, i ella el que pot comentar és l'esperit de 
l'esmena del seu grup, que no és més que el que hi haja una possibilitat que es puga fer 
quelcom a nivell municipal, que s'estudiarà i, per descomptat, es durà a terme. 
 
 Afirma que en aquesta segona intervenció el que vol és detallar quines accions es fan 
des de les diferents regidories per a previndre aqueixes conductes, perquè el fet de que no 
tinguen competència en això no significa que no hagen de veure les conseqüències que 
aquest tipus d'activitats en els jóvens, i açò que sí que és competència de l'Ajuntament, és 
gestionat per la UPCA, sent una activitat consolidada que es troba dins del pla municipal de 
drogues i altres conductes addictives; en concret el Pla vigent que està ara és el del 2016-
2019, i arreplega en una temporalització de quatre anys totes les activitats que es fan a nivell 
municipal. Assenyala que entre els objectius marc d'aquesta temporalització quadriennal del 
pla està la disminució en la prevalença de les addiccions, tant en l'edat d'inici com en el 
nombre d'adolescents que s'inicien, està el sensibilitzar a la societat respecte a la 
importància d'atallar aquest tipus d'addiccions, i treballar la reducció de danys en persones 
que ja puguen estar en aqueixa situació, i en concret en els centres escolars, que és el que ací 
estan debatent, es tenen diferents programes. En relació amb els objectius, invita que es 
llija el pla, on està detallada tota l'actuació amb una seqüència molt lògica en el temps. 
 
 Continua dient que en l'àmbit escolar tenen assessorament i formació en el 
professorat, ja que no sols cal actuar en l'alumnat, sinó també sobre el professorat, i també 
per descomptat coordinació amb el PEU, que són els educadors que estan amb els nostres 
adolescents, i també amb el gabinet psicopedagògic i amb el SEAFI. 
 
 Explica que els programes de prevenció d'aquest tipus de conductes formen el gros 
del treball que fa la UPCA, en resum, el programa 3 p.1, s'un programa acreditat pel 
departament de gestió de les drogodependències i altres trastorns addictius de la 
Conselleria de Sanitat; el programa LUDENS d'altra banda, és un programa de treball, per al 
joc patològic i per al joc online, i va dirigit especialment als xics de batxillerat, de primer i de 
segon, perquè són els adolescents que es troben en la franja d'edat que solen freqüentar 
aquest tipus d'espais; finalment està el Practica Salut, que el que fa és donar altres 
alternatives d'oci saludable, promocionant l'esport, cine, xarrades amb companys i totes 
aqueixes activitats que eviten que caiga en activitats no desitjables per a les famílies, i amb 
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aquest esperit va nàixer el programa 2.0.2, d'oci saludable, que està sent prou conegut ja 
pels adolescents i està sent molt reeixit. 
 
 Respecte a l'àmbit familiar, continua, hi ha atenció a familiars, l'escola de famílies, i a 
nivell social, també en el pla es pot veure que hi ha algunes actuacions dirigides a la societat 
en general. 
 
 Atenent a tot això, assenyala que votaran a favor de la moció, fent aqueixa 
puntualització motivada en que no es té competència. 
 
 Conclòs el debat, se sotmet a votació l'aprovació de l'assumpte, incloent-hi l'esmena 
in voce proposada per l'Alcaldia-Presidència que és aprovada per unanimitat, en substitució 
de les altres dues esmenes proposades, i el Ple de l'Ajuntament, per unanimitat dels seus 
membres adopta aprovar la moció següent: 
 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 

La regulació del joc a Espanya posseeix una fragmentació territorial que ha suposat 

una variabilitat normativa que ha suposat que algunes Comunitats estiguen altament 

avançades en la regulació de l'ordenació del joc i la prevenció de conductes addictives, 

mentres altres pareixen haver-se quedat despenjades. Si bé, som conscients que hi ha una 

competència estatal en matèria de joc, que ha de ser exercida per l'Estat en nom de l'interés 

general, i a més, considerem que és el mateix Estat el que ha de vetlar pel que les diferents 

normatives autonòmiques s'actualitzen, especialment en matèria de prevenció de conductes 

addictives. 
 

L'Estudi i anàlisi dels factors de risc del trastorn de joc en població clínica espanyola 

de l'any 2017, Coordinat per la Direcció General d'Ordenació del Joc, proporciona informació 

i conclusions interessants en relació amb els perfils psicosocials més afectats pels trastorns 

en l'activitat de joc, tant en hòmens com en dones, així com els principals predictors de la 

severitat i afectació del dit trastorn. 

La radiografia que tira aquest estudi quant al perfil dels jugadors problemàtics al 

nostre país és el d'un home fadrí, actiu laboralment, que no disposa d'ajudes socials, que va 

presentar un inici precoç de la conducta de joc i pateix problemes relacionats amb la salut. 

L'informe assenyala que la mitjana d'edat d'inici en el joc al nostre país és als 21 anys, havent-

se iniciat en el joc el 36% dels enquestats abans dels 18 anys. 
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Segons l'Associació Espanyola d'Empresaris de Salons de Joc i Recreatius (ANESAR), 

en la seua memòria 2018, el joc és un negoci rendible que creix anualment al nostre país. 

Segons les dades que tira la seua última memòria, el nombre de cases d'apostes s'han 

multiplicat en totes les comunitats autònomes. dels 2441 salons que existien en tot el país 

l'any 2014, s'han aconseguit 3132 en 2017. Per exemple, a Madrid, amb data principis de 

maig hi havia en la regió 385 salons dedicats al joc i a les apostes esportives frente als 328 de 

2016, els 295 de 2015 o els 270 de 2014, un creixement continuat del 42,5%. Andalusia ha 

experimentat un increment de 672 salons l'any 2014, a 743 en 2017; castella-la Manxa ha 

passat de 84 a 180 de 2014 a 2017; Extremadura de 17 a 95 i País Basc de 162 a 192. Aquests 

són només alguns exemples 
 

Aquest augment significatiu de les sales de joc, unit a una regulació dispar segons la 

Comunitat Autònoma, recordem que cada territori posseeix una llei de joc, sobre 

Drogodependències i altres Trastorns Addictius, variant el nom segons la comunitat, i que 

cada ajuntament posseeix una normativa específica sobre ordenació urbanística, que ha 

donat lloc a què existisquen cases d'apostes o sales de joc situats just davant de col·legis, 

instituts i centres juvenils. Una proximitat a aquest tipus de centres que, segons diferents 

experts normalitza la seua presència i fa que els menors consideren aquest tipus de negocis 

aptes per al seu accés, facilitant, en certa manera, l'inici en el joc dels ciutadans. 

 
 S'acorda: 
 

1. Instar el Govern Autonòmic que exercisca la seua capacitat competencial per a 
impedir que aquest tipus d'activitats comercials relacionades amb el joc i les apostes, NO 
s'ubiquen a menys de 500m dels centres escolars, juvenils, instituts i edificis públics amb 
transite de menors d'edat i jóvens, sempre que la legislació vigent ho permeta. Amb l'ànim 
d'atallar les conductes addictives al joc (ludopatia) entre els col·lectius enumerats abans, més 
desprotegits per la seua curta edat”. 

 
2. Desenrotllar campanyes de conscienciació per als progenitors i els menors d'edat 

sobre els riscos que entranya el joc i les altes xifres de ludopatia que s'estan registrant entre 
jóvens. 

 
3. Col·laborar juntament amb la resta de Cossos i Forces de Seguretat en la inspecció 

del funcionament d'aquestes cases de joc i apostes a fi de supervisar el funcionament 
correcte dels mecanismes d'identificació de jugadors i poder detectar possibles menors 
d'edat que puguen haver accedit a aquests establiments. 
 



 

 

AJUNTAMENT DE MISLATA 
Pl. De la Constitució, 8 

46920 MISLATA (VALÈNCIA) 
www.mislata.es 

 

 

 
 7. PROPOSTA DE RESOLUCIÓ DEL GRUP POPULAR PER A GENERAR RECURSOS EN 
LA LLUITA CONTRA LA VIOLÈNCIA DE GÈNERE 
 
  Es dóna compte del dictamen de la Comissió Informativa d'Interior i Benestar Social, 
favorable a la proposta de resolució del grup Popular per a generar recursos en la lluita 
contra la violència de gènere. 

 
 En un primer torn d'intervenció, pren la paraula el portaveu del grup proponent de la 
moció, Sr. López Bronchud, que comença dient que es tracta d'una proposta que comporta 
al seu torn onze propostes més, que són prioritàries per a la lluita contra la violència de 
gènere. Afirma que el seu grup sempre ha manifestat que les polítiques d'igualtat i de la 
dona, afortunadament, a Mislata porten un avanç important respecte a altres municipis de 
tota Espanya des de fa moltíssims anys, però creu que cal continuar reincidint, i demanar un 
compromís de totes les institucions per a aconseguir majors acords. En aquest sentit felicita 
la Regidoria de Polítiques d'Igualtat de l'Ajuntament i a les associacions de dona del municipi. 
 
 A continuació, pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos-Mislata, Sr. González 
Murgui, i diu que el seu grup ha llegit amb atenció i amb afecte aquesta proposta de 
resolució, fonamentalment perquè afecta el col·lectiu de dones que, desgraciadament, a 
hores d'ara continua sent molt vulnerable per les dramàtiques conseqüències de la violència 
de gènere, fruit de les desigualtats socials que situen les dones en situació de vulnerabilitat 
encara hui, per a patir múltiples agressions a pesar de la progressiva conscienciació. 
 
 Assenyala que en la proposta també es fa referència al pacte valencià contra la 
violència de gènere, que va nàixer per a donar solucions al conflicte polític i social que 
suposa en l'actualitat el terrorisme masclista, i subratllen la paraula terrorisme ja que en el 
seu grup la contemplen com a tal. 
 
 També fa referència al pacte estatal, en què es contemplen dos-centes mesures amb 
un pressupost de 1.000 milions que encara, pareix, encara no s'ha pogut posar en marxa. 
Expressa també la seua preocupació pels models de relacions afectivosexuals difós sovint en 
els mitjans de comunicació i en les xarxes, és per tot això que entenen que és una moció 
molt ambiciosa i que toca tots els aspectes, a nivell autonòmic, estatal i municipal. 
 
 Assenyala que és cert que des de la regidoria de Polítiques d'Igualtat i Dona s'ha 
avançat molt en aquest aspecte per part de l'equip de govern, qüestió que reconeixen i que 
feliciten, i com és lògic el seu grup polític votarà a favor sabent que al seu entendre és vasta i 
ambiciosa. 
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 Pren la paraula el portaveu del grup Compromís per Mislata, Sr. Gil i Marín, i diu que el 
masclisme mata, i en cada Ple ho comproven fent minuts de silenci, que esperen que algun 
dia acaben. 
 
 Afirma que la violència masclista és un problema sociocultural, que trobem en 
l'escola, en el treball, en el carrer, en els mitjans de comunicació, dins de les nostres cases i 
també dins dels moviments polítics i socials, per tant, és necessari un canvi de mentalitat i de 
conducta per a eradicar-ho; la violència física suposa la màxima expressió de la violència 
masclista cap a les dones, però no és més que l'iceberg d'una piràmide de diferents formes 
d'opressió a la dona, perquè hi ha tota una sèrie de diferents formes de violència masclista 
que tenen un caràcter més subtil i invisible, que coacciona les dones dia a dia en el treball, en 
el carrer, en la casa, mecanismes que estan totalment normalitzats i per tant socialment 
tolerats, mirades, insults, desprecis, espiar, controlar, fer callar, expressions com “estàs boja”, 
“histèrica”, desautoritzar, desvalorar o culpabilització, tots ells són comportaments masclistes 
cap a la dona, i això és violència. 
 
 Continua dient que és per això que la violència de gènere és una alifac que té 
conseqüències concretes, com el masclisme i el patriarcat, i hem de posar tots els recursos 
possibles per a canviar la mentalitat, per a atacar la xarxa del conflicte de tot açò, i per tant, el 
seu grup votarà a favor d'aquesta moció no sense abans recordar que des del govern 
valencià s'estan també fent moltes coses, com és el pacte en contra de la violència de gènere 
del botànic, que està funcionant bé però, evidentment, han de continuar impulsant totes les 
administracions públiques. Conclou dient que votaran a favor de la proposta. 
 
 Pren la paraula el portaveu del Grup Popular, Sr. López Bronchud, i afirma que un es 
porta la mà al cap quan la primera causa de mort en els hòmens és per una qüestió de 
malalties i, no obstant això, la primera causa de mort de les dones en aquest país sol ser la 
mort prematura, òbviament per una qüestió de violència masclista; tal com ha dit el Sr. Gil, 
“el masclisme mata” i és una qüestió que han de dir tots clar i alt des de tots els partits, les 
qüestions que afecten la violència de gènere, s'han d'afrontar sempre sense debat partidista 
i amb tots els acords possibles,  i demana que siga una veu unànime la que isca d'aquest saló 
plenari cada vegada que hagen de defendre aquestes qüestions. 
 
 A continuació, assenyala que el que intentava traslladar en la seua primera 
intervenció era algunes de les mesures que proposen, i reitera que es fa una molt bona 
política d'igualtat en l'Ajuntament de Mislata i que al seu grup mai li hauran sentit criticar o 
denunciar aquesta política d'igualtat, i en aquest sentit, la seua actitud és la de la proposta i 
millora del pla d'igualtat, i les distintes accions que es desenrotllen en la regidoria d'Igualtat, 
intentat estar el més proactius possibles, ja que aqueixa imatge creu també és una qüestió 
de tots els regidors, i que se'ls veja a tots units en aquesta causa. En aquest sentit, continua 
dient, proposen un homenatge públic que ajudaria a visibilitzar aquesta qüestió, per a 
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conscienciar a la major part de la ciutadania  i portar aquests missatges molt clars respecte 
de la igualtat. 
 
 En relació amb els altres punts de la seua proposta, diu que consideren i han defés 
sempre que el Pla d'Igualtat ha de comptar amb un pressupost propi, més enllà de les 
accions transversals, més enllà que les distintes partides ajuden a tindre una perspectiva de 
gènere o aqueix compromís aconseguit per tots els grups, i que abaste totes les regidories, 
és per això que el seu grup entén que per a pròximes legislatures seria molt positiu que el Pla 
d'Igualtat tinguera un pressupost propi per a desenrotllar accions d'una manera més 
contundent al carrer. 
 
 Explica que també demanen al Govern d'Espanya que desenrotlle la legislació 
necessària per a incloure com a violència masclista totes les violències contra les dones, com 
arreplega el Conveni d'Istanbul, i que també els pressupostos de l'Estat mantinguen una 
perspectiva de gènere d'acord amb la legislació i la normativa. 
 
 Respecte de l'Ajuntament, assenyala, demanen en la presa d'acords que es declare el 
compromís de fer de la prevenció contra la violència de gènere i la política d'igualtat una 
política prioritària i transversal que impregne totes les polítiques desenrotllades a través de 
les seues regidories. Afirma que les accions municipals han de tindre un caràcter pedagògic i 
transformador, i tindre-ho en compte a l'hora de planificar les accions de totes la regidories, 
fent-ho sempre amb perspectiva de gènere, tal com arreplega el pla d'igualtat, i el que 
demanen és que existisca aquesta consciència des de tots els regidors i que es vote a favor 
aquesta mesura, que quede constància que hi ha un compromís seriós de tots els 
components de l'arc parlamentari municipal per a mantindre aqueix criteri del Pla d'Igualtat. 
 
 Indica que demanen al Consell de la Generalitat que es dirigisca al Congrés per a 
exigir que s'accelere l'aplicació, els treballs de seguiment i l'avaluació sobre el 
desenrotllament del Pacte d'Estat per part de la Comissió Permanent no legislativa al 
Congrés. Així mateix, continua, s'insta al Consell de la Generalitat perquè intensifique les 
labors i treballs de la comissió de seguiment del Pacte Valencià contra la violència masclista i 
de gènere, amb la seua corresponent dotació pressupostària, i també demanen a 
l'Ajuntament que es comprometa a facilitar, a través dels mitjans públics dels quals disposa, 
tot tipus de campanyes dirigides a la prevenció, orientació i conscienciació sobre les 
desigualtats entre dones i hòmens i la violència masclista, i que  es comprometa a no 
subvencionar actes en què l'entitat organitzadora utilitze el cos de les dones de forma 
sexista com a reclam publicitari. 
 
 Continua referint-se als acords de la proposta i  assenyala que es proposa instar a la 
Conselleria de Justícia, al Ministeri de Justícia i al Consell General del Poder Judicial que 
intensifiquen les tasques de formació dels membres de la judicatura i que revisen els 
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protocols d'actuació; també entenen que s'ha de declarar el terme municipal espai contra la 
tracta de persones i, dins de les nostres competències, desenrotllar campanyes perquè 
aquesta greu violació dels drets humans desaparega, proporcionant ajuda a les dones 
objecte de la tracta i fent campanyes de conscienciació per a visibilitzar aquesta injustícia, i 
que es comprometen a donar formació al funcionariat local, des de la policia al treball social, 
per a poder actuar correctament. 
 
 Així mateix, diu, consideren absolutament necessària l'ensenyança afectiuvosexual 
dins del sistema educatiu, per això vol que s'inste el Govern d'Espanya a incloure 
l'ensenyança afectivosexual dins del sistema educatiu perquè siga coeducador; s'insta també 
a l'Ajuntament a adherir-se al Manifest del Pacte Valencià contra la Violència de Gènere i 
Masclista i a difondre'l entre la seua ciutadania per a aconseguir el nombre més gran 
possible d'adhesions a aquest document, o bé, si l'Ajuntament ja està adherit, es compromet 
a la rendició de comptes dels compromisos adquirits en l'adhesió al Pacte Valencià contra la 
violència de gènere i masclista. 
 
 Conclou dient que aquests serien els 11 punts que es desenrotllen en la presa 
d'acords i que es troben dins de la proposta del grup Popular, i que entenen que pot ser un 
document de consens aprovat per majoria. 
 
 Pren la paraula la portaveu del grup PSOE, Sra. Martínez Mora, que inicia la seua 
intervenció dient que la proposta del grup Popular aborda un tema que és essencial per a 
qualsevol societat democràtica, i més en un dia com hui, en què han celebrat els 40 anys de 
la Constitució, on s'arrepleguen aquestos drets fonamentals, i en concret el dret a ser lliures i 
iguals les dones enfront dels hòmens. 
 
 Considera que la proposta del grup popular definida en els 12 punts de la seua presa 
d'acords, és molt ambiciosa però la primera cosa que caldria preguntar-se és per què ara el 
PP considera aquest àmbit tan determinant, i no sols fa uns mesos, quan les associacions i 
col·lectius lligats a aquestes polítiques d'Igualtat veien aquestos pressupostos en què les 
distintes aplicacions pressupostàries anaven decreixent d'una manera exponencial i no se les 
escoltava, com per exemple en el Pacte d'Estat en matèria d'igualtat, que no es va arribar a 
formalitzar. 
 
 També vol valorar positivament el que se'ls ha estat criticant des de fa 7 anys, quan es 
presenta una moció en la qual, en la presa d'acords, més de la mitat estan relacionats amb 
política general, i en aquesta proposta es dóna el cas, ja que més de la mitat dels acords van 
dirigits a un àmbit autonòmic o nacional, la qual cosa al seu grup li pareix bé, i mai estaran 
en contra d'aquestes propostes i menys referents a igualtat. 
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 Respecte al que es diu en la presa d'acords, assenyalen que el Govern valorarà el 
moment oportú per a celebrar aquest acte, però vol recordar que tots els primers dimarts del 
mes se celebra una concentració a les portes de la Casa de la Dona en homenatge a aquestes 
víctimes de la violència de gènere i a aquelles que l'estan patint d'una manera silenciosa, i 
també en suport a familiars que també ho estan patint, i vol afegir que una altra de les coses 
que es fan i ha sigut cosa implantada per l'alcalde és que a l'inici de  les sessions plenàries es 
guarda un minut de silenci, en el cas que al llarg d'aquest mes, lamentablement, hi haja 
hagut una mort d'una dona per violència de gènere, la qual cosa, tristament, es fa en tots els 
plens. 
 
 D'altra banda, diu que en les aplicacions del pla d'Igualtat ja es tenia en compte una 
planificació econòmica amb què tots estaven d'acord, i just fa un mes es va aprovar el 
pressupost per al 2019, on s'incrementaven també de manera exponencial les polítiques 
dirigides a igualtat i a la dona. 
 
 Pel que fa als punts 6 i 8 de la presa d'acords, que van referits al Govern de la 
Generalitat diu que el seu grup també coincideix, i per tant estan a favor. I en els punts 9 a 
l'11, vol dir que estan d'acord i, respecte a l'adhesió al pacte valencià contra la violència de 
gènere, vol assenyalar que ja estan adherits. 
 
 Afirma a continuació que fa a penes dues setmanes van tindre una junta local de 
seguretat on la Subdelegació de Govern els va felicitar d'una manera gratificant per ser un 
dels municipis de referència, i al que posen com a exemple en distintes juntes locals de 
seguretat en altres municipis, per totes aquelles polítiques que s'estan realitzant en matèria 
d'igualtat en l'Ajuntament de Mislata. 
 
 A continuació, assenyala que vol mencionar alguna de les actuacions que s'estan 
realitzant en aquesta matèria i que es duen a terme de manera transversal, com diu el pla, 
per la qual cosa totes la regidories estan compromeses, i en aquest sentit cal destacar cultura, 
on hi ha un repartiment de rols en tots els àmbits, s'introdueix el tema d'igualtat en totes la 
temàtiques, en les distintes biennals que s'han realitzat sempre ha estat present la 
perspectiva de gènere; des de contractació també, on hi ha criteris avaluables de forma 
directa que puntuen aquelles empreses que tenen plans d'Igualtat; des de serveis socials, on 
es treballa conjuntament amb Casa de la Dona, el servei jurídic que presta l'Ajuntament; i, 
com no podia ser de cap altra manera, a través de la Policia Local, així com les polítiques 
d'infància, joventut i educació, on es realitzen activitats en matèria de coeducació i 
programes d'integració educativa per a poder previndre possibles desigualtats, patis 
educatius dirigits als professors, escoles de famílies, etc,… 
 
 En resum, diu, dels 12 punts que proposa la moció, els que són competència 
municipal ja els estan fent, i per tots és reconegut, encara que continuaran treballant en això. 
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 En un segon torn d'intervenció no fan ús de la paraula el Sr. González Murgui, ni el Sr. 
Gil i Marín. 
 
 A continuació, pren la paraula el Sr. López Bronchud, per a agrair al grup PSOE per 
secundar aquesta proposta de resolució, donant així imatge d'unitat, i matisa a la Sra. 
Martínez Mora que el seu moment d'oportunitat no és un altre que el que no hagen de 
tornar a lamentar una altra víctima, i reitera que en açò han d'anar tots de la mà. 
 
 Pren la paraula la Sra. Martínez Mora, per a posar en valor determinades coses que li 
han sorprés de la moció, en primer lloc, la definició del títol de la moció “proposta de 
resolució”, i demana que d'ara en avant no s'utilitze aquesta fórmula; en segon lloc s'utilitza 
en la moció una terminologia que no és l'habitual en la forma d'expressar-se del PP i que 
podria ser més aïna del PSOE o de l'àmbit de l'esquerra. Però en tot cas, afig podria 
paréixer una ironia que estiguen debatent un dia com aquest en el Ple aquest tema just el 
mateix dia en què el PP ha desallotjat una dona com a presidenta del Govern d'Andalusia, 
lamentablement amb els vots de VOX, i és per tots sabut que aquest partit advoca per 
l'abolició de la Llei d'Igualtat i de Polítiques de Genere, i advoca i intentarà eliminar la Llei 
contra la violència de gènere. 
 
 Diu al Sr. López Bronchud que no es tracta d'estar o no d'acord ni de criteris polítics, 
les polítiques que es realitzen per cada part es realitzen des del cor i, per descomptat, estan a 
favor de totes aquestes reivindicacions i de tot allò que s'ha aconseguit en matèria d'igualtat, 
i sempre defendran el treball que s'ha fet perquè no se'n vaja al fem. Reitera que és molt 
important continuar mantenint aqueixos drets fonamentals i que aqueixa és la política i 
aqueix és el PP de Casado, i no de Soraya. 
 
 Per a acabar la seua intervenció, procedix a llegir el principi de la proposta de 
resolució, i demana al PP que rellija abans les mocions que presenten, atés que és in- 
intel·ligible, i diu al Sr. López Bronchud que les dades que ha donat en la seua primera 
intervenció referents a les causes de mort en hòmens i dones, creu que no són reals. 
 
 Finalitza dient que el govern municipal, com no pot ser d'una altra manera, sempre 
estarà a favor de les polítiques dirigides a la igualtat i de les polítiques dirigides a aquelles 
persones que puguen arribar a patir, que majoritàriament són competència municipal, i ja 
s'estan fent. 
 

 Conclòs el debat, el Ple de l'Ajuntament, per unanimitat dels seus membres, va 
adoptar l'acord següent: 

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
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Com cada any, el recompte de dones assassinades i de menors es fa insuportable, 

enguany amb xifres que van de les 50 a les 80 dones segons els criteris utilitzats: dins de la 
parella, o també aquells que no eren parella o diversos vincles familiars, com per exemple 
mares, o en prostitució; i de 9 menors, a més dels assassinats que estan encara en 
investigació. Aquestes morts són la màxima representació de la violència masclista que 
sotmet les dones en tots els àmbits de la seua vida, i que representen una greu i sistemàtica 
vulneració dels drets humans de més de la mitat de la població a la nostra societat. Aquestes 
violències tenen el seu origen i nucli en la pervivència d'un sistema patriarcal, present a totes 
les estructures de la societat, que assumeix com natural la desigualtat, organitza la societat 
classificant jeràrquicament les tasques, considera les tasques d'atenció responsabilitat de les 
dones, resta credibilitat i autoritat a les dones, mentres cosifica el seu cos i consolida pautes 
culturals que transmeten i reprodueixen comportaments discriminatoris i sexistes. 

 
El 17 de desembre de 1999, a través de la resolució 54/134, l'Assemblea General de 

l'ONU va declarar el 25 de novembre com el Dia Internacional de l'Eliminació de la Violència 
contra les Dones. Una data que ha de servir, per a la reflexió per part de tota la societat i 
també per a la renovació dels esforços per part de totes les institucions polítiques i socials, 
per a lluitar per la transformació social necessària i urgent. La violència masclista és la 
primera causa de mort prematura entre les dones, el masclisme mata i ha de ser una qüestió 
política de primer orde. 

 
Les dramàtiques conseqüències de la violència de gènere, fruit de les desigualtats 

socials que situen les dones en una situació de vulnerabilitat per a patir múltiples agressions, 
a pesar de la progressiva conscienciació, no minven, i fan evident que a més de les adhesions 
i manifestacions necessàries per a mostrar el rebuig, són necessaris compromisos i accions 
coherents amb les dimensions i la transcendència del problema. 

 
A pesar que queda molt de treball, tant ciutadà com institucional, l'any passat va 

nàixer el primer Pacte Valencià Contra la Violència de Gènere i Masclista, així com del Pacte 
Estatal Contra la Violència de Gènere i Masclista. 

 
El Pacte Valencià contra la Violència de Gènere ha nascut per a donar solució al 

conflicte polític i social que suposa en l'actualitat el terrorisme masclista. Les línies 
estratègiques desenrotllades per la Conselleria d'Igualtat i Polítiques Inclusives són: garantir 
una societat lliure i segura contra la violència de gènere, feminitzar la societat, coordinar el 
treball en xarxa per a l'atenció de dones víctimes de violència masclista i de les seues filles i 
fills, així com la sociabilización, perquè aquest tipus de violència siga concebut com un 
conflicte polític i tinga una dotació de pressupost estable per a poder desenrotllar i 
implementar els objectius consensuats per partits polítics, agents econòmics i socials, 
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associacions feministes, institucions públiques, universitats, Poder judicial valencià, forces de 
seguretat i tercer sector. 

 
El Pacte Estatal contempla 200 mesures amb 1.000 milions d'euros per als primers 

cinc anys. Una de les mesures més remarcable és la de creació de protocols en l'atenció 
primària sanitària i en les urgències perquè el personal sanitari puga contribuir a detectar 
possibles víctimes de violència en els primers abusos, tal com ja es fa a la Comunitat 
Valenciana. Una altra mesura a celebrar és el reforçament i ampliació en tots els nivells 
educatius del foment dels valors igualitaris i la prevenció del masclisme i conductes violentes, 
treballant de forma especial amb menors, i donar formació específica al professorat. Però 
pactes i lleis s'han de desenrotllar. 

 
Manifestem una aposta clara i contundent per a corregir els possibles errors que es 

puguen produir en el sistema institucional que eviten que una dona que haja denunciat 
maltractament acabe sense l'ajuda necessària per a la seua protecció per la falta de mitjans, 
formació o coordinació dels responsables de procurar-se-la. 

 
També ens preocupen els models de relacions afectiu-sexuals difosos sovint als 

Mitjans de comunicació i en les xarxes. La pornografia és consumida en aquests moments 
habitualment per adolescents menors de quinze anys i la prostitució -en aquests moments 
estem entre els tres Estats en el món amb més prostitució- és habitual entre jóvens de menys 
de trenta anys. 

 
Els ajuntaments, per ser les Administracions més pròximes a la ciutadania, són els 

governs que poden donar una resposta més ràpida i eficaç a aquest problema social. En 
aquest sentit, el nostre Ajuntament vol reafirmar el seu compromís amb la lluita contra la 
violència masclista i les desigualtats que la legitimen i perpetuen. 
 
 S'acorda: 
 
 1. L'Ajuntament manifesta un sentit i dolorós record a la memòria de totes les dones 
assassinades per violència de gènere i farà un acte públic en senyal d'homenatge i de 
reconeixement on es llegiran els seus noms, com a visibilització de la seua identitat, alhora 
que expressa el seu rebuig de totes les manifestacions d'aquesta violència, manifesta el seu 
compromís amb les víctimes i declara tolerància zero amb els maltractadors. 
 
 2. L'Ajuntament dotarà de pressupost específic al Pla d'Igualtat acabat d'aprovar en el 
municipi, donada la importància del mateix i en pro de dotar de transparència el seu 
seguiment. 
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 3. L'Ajuntament  insta el Govern d'Espanya que desenrotlle la legislació necessària per 
a incloure com a violència masclista totes les violències contra les dones, reconegudes en el 
Conveni d'Istanbul. 
 
 4. L'Ajuntament  exigeix al Govern de l'Espanya el desenrotllament dels PGE 
(Pressupostos Generals de l'Estat) amb perspectiva de gènere, com a principi per a fer 
efectiva la legislació i la normativa. 
 
 5. L'Ajuntament  declara el seu compromís de fer de la prevenció contra les violències 
masclistes i la desigualtat una política prioritària i transversal, que impregne totes les 
polítiques desenrotllades a través de les seues regidories. Les accions municipals han de 
tindre un caràcter pedagògic i transformador i tindre en compte a l'hora de planificar les 
accions de totes les regidories que s'ha de fer sempre amb perspectiva de gènere (tenint 
present com cada decisió incideix de forma específica en la vida de la ciutadania, i que en la 
pràctica no siguen motiu de discriminació de les dones) tal com arreplega nostre Pla 
d'Igualtat. 
 
 6. Insta el Consell de la Generalitat parell a què es dirigisca al Congrés, per a exigir 
que s'accelere l'aplicació, els treballs de seguiment i l'avaluació sobre el desenrotllament del 
Pacte d'Estat per part de la Comissió Permanent no legislativa al Congrés. Així mateix insta al 
Consell de la Generalitat perquè intensifique les labors i treballs de la comissió de seguiment 
del Pacte Valencià contra la violència masclista i de gènere, amb la seua corresponent 
dotació pressupostària. 
 
 7. Es compromet a facilitar, a través dels mitjans públics dels quals disposa, tot tipus 
de campanyes dirigides a la prevenció, orientació i conscienciació de les desigualtats entre 
dones i hòmens i de la violència masclista. I en quant que entitat subvencionadora, 
l'Ajuntament es compromet a no subvencionar actes en què l'entitat organitzadora utilitze el 
cos de les dones de forma sexista com a reclam publicitari. 
 
 8. Insta a la Conselleria de Justícia, al Ministeri de Justícia i al Consell General del 
Poder Judicial que intensifiquen les tasques de formació dels membres de la judicatura i que 
revisen els protocols d'actuació. 
 
 9. Declara el terme municipal espai contra la tracta de persones, i per això dins de les 
nostres competències, desenrotllarem campanyes perquè aquesta greu violació dels drets 
humans desaparega, proporcionarà ajuda a les dones objecte de la tracta i farà campanyes 
de conscienciació per a visibilitzar aquesta injustícia. Es compromet a donar formació al 
funcionariat local, des de la policia al treball social, per a poder actuar correctament 
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 10. Considera absolutament necessari l'ensenyança afectiu-sexual dins del sistema 
educatiu, per això instem el Govern d'Espanya a incloure l'ensenyança afectivosexual dins 
del sistema educatiu perquè siga coeducador. 
 
 
 11. Es compromet a adherir-se al Manifest del Pacte Valencià contra la Violència de 
Gènere i Masclista i a difondre-ho entre la seua ciutadania per a aconseguir el nombre més 
gran possible d'adhesions a aquest document. O bé, si l'Ajuntament ja està adherit, es 
compromet a la Rendició de comptes dels Compromisos adquirits en l'adhesió al Pacte 
Valencià contra la Violència de Gènere i Masclista. 
 
 
 12. Donar coneixement de l'aprovació d'aquesta moció, amb còpia de la mateixa, als 
Mitjans de comunicació municipals, provincials i autonòmics, així com als Mitjans de 
comunicació del propi Ajuntament de Mislata i igualment a les associacions veïnals del 
municipi, a la Coordinadora veïnal de Mislata i a les associacions de Dones de la nostra ciutat, 
així com als Portaveus dels Grups Parlamentaris del de la Cambra autonòmica i a la Junta de 
Govern de la FVMP. 
 
 
 8. MOCIÓ DEL GRUP CIUDADANOS –MISLATA PER A CONSCIENCIAR ELS VEÏNAT 
EN RELACIÓ AMB LES TOVALLETES HUMIDES 
 
  Es dóna compte del dictamen de la Comissió Informativa i de Control d'Interior i 
Benestar Social, favorable a l'aprovació de la moció del Grup Ciudadanos-Mislata per a 
conscienciar els veïns a no tirar a l'inodor tovalletes humides. 

 
 En primer torn d'intervenció pren la paraula el Sr. González Murgui per a explicar el 
contingut de la seua moció. Manifesta que el que volen amb aquesta moció és conscienciar 
la societat, i també el Govern de l'Estat perquè pose un poc més d'orde en aquesta qüestió. 
Assenyala que d'un temps ençà han observat que el problema dels residus de tovalletes, 
discos de maquillatge, bastonets o semblants que els ciutadans tiren pel vàter està 
aconseguint xifres que són inclús difícils d'imaginar; l'Ajuntament de València en els últims 3 
anys ja ha extret 4.000 tones d'aquests residus en el col·lector nord, quelcom que ha 
provocat un embós quilomètric en el mateix, amb gastos de neteja i els inconvenients que 
açò genera, tant és així que va haver d'aprovar-se una partida de quasi 700.000 € per a 
afrontar aquestes tasques de neteja, que ja porten més d'un any de treball continu. 
 
 Diu que també vol manifestar respecte d'això d'aquesta moció, que aquesta va ser 
presentada el 13 de juliol de 2018 i l'estan veient en el Ple de desembre de l'any en curs, és 
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per això que en la comissió corresponent va preguntar pel motiu del seu retard, quedant 
satisfet amb l'explicació donada, però vol assenyalar que, com ha passat tant de temps des 
de llavors ara, el problema ja no és exclusiu de la ciutat de València sinó també de la seua 
àrea metropolitana, i s'estén per moltes grans ciutats; en aquest sentit, el passat mes de 
setembre les Corts valencianes reclamaven l'establiment de mesures de fiscalitat referides als 
productes de tovalletes humides, bastonets  i productes higiènics semblants, que 
contemplen plàstic, i inclús van sol·licitar al Govern la seua prohibició, cosa que ells ja 
plantejaven en el mes de juliol, concretament es prohibia qualsevol tipus d'etiquetatge o 
publicitat que indique que aquests productes es poden abocar al lavabo. 
 
 També respecte d'això vol assenyalar que el regidor de Desenrotllament Urbà de 
València ja reconeixia la gravetat de la situació, i cridava també a la responsabilitat pel brutal 
cost econòmic que té per a les arques públiques municipals, i perquè és un perill per al 
servei bàsic de l'evacuació d'aigües residuals, sense oblidar els efectes mediambientals que 
tan greu problemàtica estan produint en les nostres costes. També recorda que el Consistori 
ja va demanar als fabricants una millora de la informació dels seus etiquetatges, que era una 
qüestió necessàriament estatal, i és per tot això que li haguera agradat que aquesta moció 
s'haguera tractat en el seu moment, ja que des de llavors ara s'han articulat mesures per a 
atallar aquesta qüestió tant de les Corts Valencianes com des d'altres Ajuntaments de l'àrea 
metropolitana i de la pròpia ciutat de València, i Mislata ha de col·laborar en la mesura de les 
seues possibilitats, almenys realitzant campanyes d'informació i de conscienciació.     
 
 Pren la paraula el portaveu del grup Compromís per Mislata, Sr. Gil i Marín, i assenyala 
que el seu grup està completament d'acord amb la moció, no sols per les qüestions que 
s'han plantejat respecte al tema mediambiental sinó també  pel tema econòmic, i vol 
apuntar respecte d'això que el gasto en neteja del col·lector nord ja està per damunt dels 
700.000 € que comentava el Sr. González Murgui en la seua intervenció, i l'Ajuntament de 
València ha destinat ja més de dos milions d'euros a netejar aqueixos col·lectors, per tant, 
estem davant d'un seriós problema econòmic, podent destinar aquests diners a altres 
qüestions més importants. 
 
 Afirma que els ajuntaments, com a institució més pròxima als ciutadans, haurien de 
conscienciar sobre aquest tipus de rebutjos, no sap com a nivell competencial es podria 
gestionar des de l'Ajuntament, però sí que es poden fer coses i, sobretot, la primera i 
fonamental mesura és el tema de la conscienciació. Anuncia per això que el vot del seu grup 
serà favorable, i espera que d'ara en avant tant el municipi de València com el de Mislata, així 
com altres municipis, no hagen de tindre gastos extraordinaris d'aquesta magnitud i aqueix 
diners es puga destinar a altres serveis molt més necessaris per a la ciutadania. 
 
 A continuació, pren la paraula el portaveu del grup Popular, Sr. López Bronchud, que 
diu que entén que l'Ajuntament a nivell competencial sí que pot realitzar aquesta acció de 
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conscienciar la ciutadania, i vol comentar com a anècdota, quan ens preguntem per a què 
serveix la Unió Europea, que aquesta ja ha pres la decisió que els plàstics d'un sol ús 
s'eliminaran a partir de 2021, és a dir, en el termini aproximadament de dos anys i mig, i 
elements que ara com ara no són biodegradables hauran de ser-ho obligatòriament per una 
qüestió que afectarà tota la Unió Europea. 
 
 Finalitza dient que, en tot cas, entenen que el que se sol·licita a l'Ajuntament estan en 
disposició de complir-ho, i qualsevol cosa que siga una conscienciació en pro d'una millor 
convivència ciutadana sempre comptarà amb el vot favorable del PP. 
 
 En representació del grup PSOE, intervé el Sr. Moreno Porcal que comença dient que 
aquesta moció arreplega una sèrie de mesures preventives i una campanya de 
conscienciació cara a la ciutadania, i assenyala que és cert que la problemàtica de les 
tovalletes humides és una realitat palpable i actual, i es poden identificar de forma més 
genèrica els problemes que aquestes ocasionen. A part dels embossos, diu, per un costat 
tenim un problema econòmic, i per un altre costat ambiental, ja que els embossos no sols es 
produeixen en els col·lectors sinó també en les pròpies llars i xarxes de sanejament de 
moltes ciutats espanyoles, i afecta a més a depuradores, al mar i als rius, amb el conseqüent 
perjuí econòmic i ambiental, i inclús a la salut pública. 
 
 Continua dient que, segons dades de l'associació espanyola d'abastiments d'aigua i 
sanejament, aquest problema provoca pèrdues de 200 milions d'euros a l'any a tot Espanya, 
la qual cosa serien uns 5€ per llar, sense tindre en compte el cost que ja produeix per si 
mateix el desembosse de canonades. Afig, que a nivell de la Unió Europea la dada és més 
elevat, perquè el dany que provoquen les tovalletes s'eleva als 1000 milions d'euros a l'any, el 
problema d'açò és que el cicle integral de la gestió de l'aigua a l'abastiment fins el 
sanejament de les aigües residuals seria més efectiu si el dit gasto que es destina per a 
l'eliminació d'aquests residus fora menor, i així invertir aqueix diners en una major qualitat 
de l'aigua i en el seu ràpid sanejament. Afirma que el consumidor té el mal costum d'utilitzar 
aquest producte de forma errònia, perquè el que fa és rebutjar-ho pel wàter portat per 
l'enganyosa informació que es proporciona en l'etiquetatge, perquè menciona que és un 
producte d'usar i tirar i biodegradable, però mentres que el paper higiènic arriba a un nivell 
d'eliminació d'un 95% quan està en contacte amb l'aigua al cap de la mitjana hora o tres 
quarts, en la tovalleta d'usar i tirar això es produeix dos dies després. 
 
 D'altra banda, assenyala que tenim el problema ambiental, en rebutjar-se 
equivocadament en els inodors, la seua escassa desintegració té altres conseqüències; a més 
de generar aquests embossos, les substàncies que impregnen aquest teixit, és a dir, els 
conservants que té, el que fan és inhibir l'acció dels bacteris responsables de l'eliminació de 
la cel·lulosa, i acaben dissoltes en les aigües residuals, augmentant la contaminació química 
dels rius i de les costes, segons s'ha pogut comprovar en un recent estudi de l'OCU. 



 

 

AJUNTAMENT DE MISLATA 
Pl. De la Constitució, 8 

46920 MISLATA (VALÈNCIA) 
www.mislata.es 

 

 

 
 
 A més, diu que aquest comportament de les fibres sintètiques que acompanyen la 
cel·lulosa, passen a l'aigua residual contribuint a la contaminació dels ecosistemes amb 
micro plàstics, que, segons l'institut espanyol d'oceanografia, està present en els estómacs 
d'un de cada sis peixos comestibles. 
 
 Diu el Sr. Moreno Porcal que aquestes tovalletes, ben utilitzades, són un element de 
confort que la ciutadania utilitza, però el seu mal ús comporta un dany econòmic, 
mediambiental i de salut pública, i tal és el compromís que el seu partit té amb la protecció 
del medi ambient que ha presentat una proposta de moció en el Senat en què se sol·licita en 
el 2017 l'aprovació de mesures per a alertar els consumidors sobre els efectes de l'ús i desfet 
inadequat de les denominades tovalletes humides, així com una moció per la qual s'insta al 
Govern en el seu moment a l'adopció de determinades mesures en matèria de prevenció, 
residus plàstics i elements d'usar i tirar de difícil reciclatge. 
 
 Finalment, diu que tindríem també un problema de salut, perquè l'ús d'aquestes 
tovalletes per persones a manera de neteja és considerat pels dermatòlegs com una solució 
a curt termini però amb conseqüències molt greus, ja que el consumidor considera a 
aquestes tovalletes com a mètode de neteja quan en realitat és una part d'ella, ja que amb la 
seua utilització deixem de banda l'últim pas, que és l'aclarit d'aqueixos productes, i el que 
s'està ocasionant són problemes d'irritació en la dermis i inclús casos de trastorns 
alergénicos, a causa de l'ús o al mal ús d'aquestes tovalletes. 
 
 En definitiva, afirma, la preocupació per aquest tema és important, fins al punt que la 
Unió Europea ha denominat com un problema principal l'ús de plàstic i de tovalletes, ja que 
en 2050 diversos estudis detallen que hi haurà més plàstics que peixos en el mar, i es 
considera les tovalletes com un altre tipus de plàstic, i el govern britànic va anunciar que 
prohibiria la fabricació i utilització de manera immediata de tovalletes d'aquest tipus, és a dir, 
el grau de catàstrofe és tan elevat que hi ha governs que ja s'estan plantejant inclús 
l'eliminació total d'aquest producte. 
 

Conclou dient que, per tot exposat durant el debat, el seu grup votarà a favor de la 
moció. 
  
 En un segon torn d'intervenció, pren la paraula el Sr. González Murgui i agraeix a tots 
els grups polítics la seua conscienciació respecte al tema i el seu vot favorable. 
 
 No fan ús de la paraula el Sr. Gil i Marín ni el Sr. López Bronchud. 
 



 

 

AJUNTAMENT DE MISLATA 
Pl. De la Constitució, 8 

46920 MISLATA (VALÈNCIA) 
www.mislata.es 

 

 

 Pren la paraula el Sr. Moreno i manifesta que l'equip de govern ha pres de bona gana 
aquesta moció, perquè tenen una especial conscienciació amb el medi ambient, i per això 
l'aproven, perquè consideren que és una acció que pot exercitar-se des de l'Ajuntament, 
perquè poden sumar-la a les campanyes que es realitzen des de la Regidoria de Medi 
Ambient, com per exemple la campanya de “Reciclar té premi” , o la forma amb què es 
consciencia als més xicotets, com la fira de medi ambient, la campanya de l'oli que s'ha 
iniciat fa poc, campanyes de col·laboració com l'Ecoparc i del contenidor marró per a matèria 
orgànica, sent un dels primers municipis que va apostar per aquest tipus de contenidors. Per 
tot això veuen de forma positiva aquesta moció i es durà a terme per l'equip de Govern. 
 

 Conclòs el debat, se sotmet a votació l'assumpte i el Ple de l'Ajuntament, per 
unanimitat dels seus membres, acorda aprovar la moció següent: 

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

 
Actualment, es dóna la circumstància que les canalitzacions de les aigües residuals 

d'una bona part dels nostres municipis, sovint presenten problemes de bloqueig i embós 
que interrompen el servei o ocasionen molèsties desagradables  a la ciutadania que es 
converteixen en insuportables quan són reiterades.      

 
D'entre elles la incívica actitud d'alguns ciutadans d'eliminar les tovalletes humides 

tirant-les pel vàter és, amb seguretat, un dels més desafortunats i de més costós tractament i 
difícil solució per als municipis. Les canonades, estacions de bombament i en general 
l'equipament destinat al tractament i eliminació de les aigües residuals i el seu contingut, 
sovint es veuen incapaços d'enfrontar-se a aquest rebuig material tan perjudicial i danyós, a 
pesar que és comú llegir en els seus etiquetatges que es tracta de productes biodegradables. 

 
Últimament, alguns fabricants i comerços les etiqueten no sols com biodegradables i 

aptes per a ser eliminades pel wàter sinó també com disgregables, és a dir: que les seues 
fibres es disgreguen una vegada en aigua agitada. Però ni una cosa ni l'altra és certa en la 
seua totalitat ja que la biodegradabilitat  requereix d'un temps en l'aigua perquè es 
produïsca i la disgregabilitat depén de vegades del número de tovalletes que es tiren juntes 
al wàter. 

 
En general, el resultat final és que des del moment que entren en el sistema el que 

acaba succeint és que aquest material tendeixen a agrupar-se (són el rebuig que més tarda a 
degradar-se) i atapeir-se entre elles formant taps que a vegades, encara que parega mentira, 
poden arribar a mesurar quilòmetres i pesar tones. Són nombrosos els casos en tota la 
geografia espanyola (València, Eivissa, Sant Sebastià…) que corroboren açò i els danys 
ambientals devastadorament i econòmicament ruïnosos. 
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Però és que a més de resultar una calamitat ambiental i econòmica des del punt de 
vista del tractament de les aigües residuals, les tovalletes humides comencen a ser 
contemplades inclús com un element nociu per a les persones, particularment les 
destinades a la higiene dels bebés donada l'acció irritant que alguns productes que 
contenen (com és el cas del fenoxietanol utilitzat sobretot en les marques econòmiques) 
causen sobre la pell i que alguns estudis consideren pogueren ser cancerígens. 

 
A pesar de tot l'anterior i a les múltiples campanyes de conscienciació dutes a terme 

en molts municipis, el consum d'aquest tipus de productes creix cada any i amb ell també 
creix el problema que ells suposen per als serveis de tractament d'aigües residuals dels 
municipis, problemes que inexorablement es traslladen a la ciutadania en forma d'increment 
en la factura del servei i en danys mediambientals que degraden el nostre entorn i danyen la 
nostra qualitat de vida. 

 
No és tasca d'un municipi legislar en aquesta matèria. Són nombroses les lleis 

nacionals, autonòmiques i directives europees encarregades de regular la fabricació i venda 
de productes per a la higiene. Però pareix clar que la legislació en vigor, siga la que siga, no 
pareix fer mossa en l'estesa pràctica dels consumidors de desfer-se de les tovalletes humides 
tirant-les pel wàter a pesar de les advertències arreplegues en algunes etiquetes i els consells 
que poden llegir-se en mitjans de comunicació i xarxes socials respecte d'això, per la qual 
cosa potser s'haja de recórrer a accions més enfocades als que les venen que als que les usen. 
  
 S'acorda: 
 
 1. Que des de la pàgina web municipal i tots els altres mitjans de difusió amb què 
disposa aquest Ajuntament es duguen a terme campanyes d'informació i conscienciació 
dirigides a invitar la ciutadania a no tirar al wàter aquests productes i altres igual de 
perniciosos com poden ser productes d'higiene íntima femenina, bastonets de cotó o 
preservatius. Recordant el veïnat els danys que aqueixa actitud ocasiona al medi ambient i la 
seua repercussió en la factura de clavegueram del municipi. 

 
2. Instar al Congrés dels Diputats a impulsar les modificacions legislatives precises a fi 

que, en l'etiquetatge de les tovalletes humides, s'advertisca sempre, de forma destacada, 
que no han de tirar-se pel vàter pel perill d'embós en canonades i depuradores i que han de 
ser rebutjats en la paperera o en el fem, prohibint la utilització de missatges que induïsquen 
el consumidor a considerar aquests productes com sostenibles, biodegradables o semblants 
al paper higiènic. 
 
 A les nou hores i quaranta-cinc minuts, per l'Alcaldia es disposa la realització d'un 
descans, reprenent-se la sessió a les deu hores i quinze minuts. 
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 9. MOCIÓ DEL GRUP POPULAR PER A REDUIR EL PREU DELS BITLLETS EN L'ÀREA 
METROPOLITANA I INCLOURE AIXÍ L'HOSPITAL DE MANISES 
 
  Es dóna compte del dictamen de la Comissió Informativa i de Control d'Interior i 
Benestar Social, favorable a l'aprovació de la moció del Grup Popular per a reduir el preu dels 
bitllets en l'àrea metropolitana i incloure així l'Hospital de Manises, així com l'esmena 
presentada pel Grup PSOE (R.E 28577). 

 
 Pren la paraula el portaveu del grup proponent de la moció, Sr. López Bronchud, i fa 
una breu introducció dels acords proposats. 
 
 A continuació, pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos-Mislata, Sr. González 
Murgui, i diu que el seu grup entén que és una moció constructiva en tots els aspectes, i vol 
assenyalar que era també intenció del seu grup municipal fer una moció en aquest sentit. 
Afirma que seria una millora important, i destaca una frase que llig en la moció: “s'ha de 
prioritzar el transport públic als centres mèdics i que han de tindre el menor cost possible”, la qual 
cosa li fa reflexionar molt, ja que és una moció que afecta l'economia i a un sector tan 
desfavorit com el de les dones, el de les persones majors, que per desgràcia tenen 
majoritàriament unes pensions molt reduïdes, i són persones que han d'anar amb assiduïtat 
a l'Hospital de Manises que està en el municipi veí de Quart de Poblet. Afig que, per 
desgràcia també, algú va tindre la idea en el seu moment de dir que on s'ubica l'Hospital de 
Manises era zona B i que, per tant, calia pagar un poc més per a acudir a un centre d'aquestes 
característiques. Finalitza anunciant que votarà a favor la moció. 
 
 Pren la paraula el portaveu del grup Compromís per Mislata, Sr. Gil i Marín, i comença 
recordant que la situació actual que tots els veïns i veïnes han d'anar a Manises és per culpa i 
responsabilitat del PP quan governava, i si en compte de fer això haguera dotat de més 
recursos i mitjans l'hospital de Mislata, segurament hui no s'estaria parlant d'açò. Diu que, 
afortunadament, s'està treballant en la reversió de la concessió, i espera que algun dia no 
hagen d'agafar cap Metro, autobús ni cotxe per a anar a l'hospital quan tenim un al costat de 
casa i pràcticament des de qualsevol punt de Mislata. En tot cas, assenyala, la situació és la 
que és, i per tant la proposta que porta al Ple el PP els agrada i votaran a favor. 
 
 Contínua dient que també ha de ressaltar, parlant de qüestions econòmiques, que 
aquesta situació també es dóna per l'infrafinançament que té  la nostra Comunitat, i 
principalment en aquest cas, parlant del transport metropolità, de la ciutat de València i de 
tota la seua àrea metropolitana, ja que si tingueren els ingressos del contracte programa que 
toca per la importància i el nombre d'habitants que té, segurament tampoc estaria aquesta 
moció damunt de la taula. Creu que paral·lelament, a part d'aprovar aquesta moció, cal 
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seguir amb la reversió del sistema sanitari que obliga els veïns i veïnes de Mislata a anar a 
Manises per a rebre una assistència mèdica, quan mai s'hauria d'haver donat aqueixa situació, 
i han de continuar demanant més inversions i més justes perquè tots tinguen els serveis 
públics que mereixen. 
 
 Pren la paraula el portaveu del grup Popular, Sr. López Bronchud, que comença 
llegint l'exposició de motius i la presa d'acords de la seua moció. 
 

Explica que el grup PSOE ha presentat una esmena de substitució per un error 

material en l'exposició de motius, i és que hi ha un paràgraf on posa Hospital Militar i el que 

havia de posar és Hospital de Manises, i sobre la presa d'acords, el PSOE el que proposa és 

que inste a la Conselleria de Vivenda, Obres Públiques i Vertebració del Territori a l'estudi de 

la viabilitat d'alguna alternativa més econòmica per als desplaçaments dels veïns i veïnes de 

Mislata a l'Hospital de Manises, que és la manera low-cost d'enviar a la Conselleria quelcom 

que ell creu que té una defensa clara, però fins que es produïsca allò que s'ha comentat pel 

Sr. Gil i Marín el que ells sol·liciten és que s'abaratisquen costos fins a l'hospital de Manises. 

Afirma que, per tant, està moció parla directament de la necessitat d'abaratir els preus del 

metre fins a l'Hospital de Manises, i el seu grup està d'acord amb què cal instar a la 

Conselleria a què el preu siga més econòmic que el que hi ha ara, però mantenen la voluntat 

que els preus siguen més barats que anar a València a qualsevol altra qüestió. 

Finalitza la seua intervenció agraint a la resta de grups el suport a la moció. 

Pren la paraula en representació del grup PSOE el Sr. Catalá Martínez, i diu que 
comparteixen el fons de la proposta presentada pel grup Popular en la moció, però 
tècnicament no la veuen viable, perquè el que hi haja un bitllet específic per a desplaçar-se a 
l'Hospital de Manises, el discriminar pel motiu de viatge, resulta complicat, i perquè atés que 
el canvi de preu no és viable, amb la seua esmena insten a la Conselleria a què estudien 
quines vies ho farien possible. 

En segon torn d'intervenció no fa ús de la paraula el Sr. González Murgui. 

Pren la paraula el Sr. Gil i Marín i agraeix l'explicació del per què de l'esmena, perquè a 
ells també els generava dubtes el com es podria plasmar aquesta situació, i el que a ells 
també se'ls ocorria era canviar la zona a zona A, ja que tampoc veuen viable fer aqueixa 
discriminació d'usuaris per motiu del viatge, i és per això que manifesta la seua posició a 
favor de l'esmena presentada pel grup PSOE. 

Pren la paraula el Sr. López Bronchud i aclareix que en tot moment en la seua moció 
s'explica que la parada és la de Salt de l’Aigua, i el que pretenien, òbviament, és si s'havia de 



 

 

AJUNTAMENT DE MISLATA 
Pl. De la Constitució, 8 

46920 MISLATA (VALÈNCIA) 
www.mislata.es 

 

 

considerar canviar-la de zona o posar un preu especial per a aqueixa zona en particular per 
qüestió de l'estació, i no per discriminació d'ús. Per tant, aclareix, el seu plantejament és que 
la zona compresa fins a Salt de l’Aigua tinga un caràcter de zona A, que evidentment se 
subjecta en la necessitat que la gent que vaja a l'Hospital de Manises el faça atenent a 
aqueixa necessitat, perquè evidentment ningú demanarà que hi haja un revisor controlant 
on se'n va. Assenyala que, en definitiva, de la qual cosa es tracta és de beneficiar a un conjunt 
de la ciutadania que necessita arribar a Salt d’Aigua per necessitat personal, i el que 
sol·liciten és que fins a l'Hospital de Manises siga zona A. 

Prossegueix dient que ells no tenen cap problema a valorar l'esmena, però no la 
votaran a favor perquè entenen que el grup PSOE té una majoria suficient per a aprovar-la, i 
aprovaran la moció amb l'esmena, que és ben rebuda mentres servisca perquè en 2019 es 
tinga algun tipus de  mesura i als mislateros i mislateras els coste menys arribar fins a 
l'Hospital de Manises. Conclou agraint a la resta de grups el seu suport a la moció. 

Pren la paraula el Sr. Catalá Martínez i diu que creu que no té més sentit embrancar-se 
en la tecnicidad, en aquest sentit procedix a llegir el primer punt de de la presa d'acords de 
la moció original, que textualment diu “Instar a la Conselleria de Vivenda, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori la creació perquè l'any 2019 siguen operatius dos bitllets de metre 
específics (bitllet senzill i bitllet d'anada i tornada) per als desplaçaments que es 
produïsquen a l'Hospital de Manises, el cost de la qual s'assimile al bitllet més econòmic de la 
xarxa de Metrovalencia”. Diu al Sr. López Bronchud que ara, amb l'explicació que ha donat, 
aqueix paràgraf es tradueix a instar a la Conselleria a què Salt de l’Aigua siga zona A, però açò 
no és el que està escrit, la qual cosa hi ha reflectit en la moció presentada era fer una 
discriminació per motiu de viatge, i això és el que el PSOE ha reflexionat que no es pot fer, i 
aqueixa és la justificació de la presentació de l'esmena del seu grup. 

 

Continua dient, que la zonifiación de la xarxa Metrovalencia ve donada per una sèrie 
de realitats: el nostre hospital de referència és l'Hospital de Manises com a conseqüència 
d'una decisió política, i la zonificació de la xarxa de Metrovalència també va ser una decisió 
política duta a terme pels anteriors gestors de Ferrocarrils de la Generalitat Valenciana. 

Reitera que comparteixen l'objectiu de la moció però amb el matís tècnic de la 
viabilitat, i per tant entenen que amb l'esmena està millor encarat el tema que com estava 
originàriament en la moció presentada pel PP. 

 Conclòs el debat se sotmet a votació l'esmena (R.E.28577) presentada pel grup PSOE, 
que per és aprovada amb quinze vots a favor (grup PSOE i grup Compromís), quatre vots en 
contra (grup Popular) i una abstenció (grup Ciudadanos-Mislata), quedant per tant 
incorporada a la presa d'acords. 
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 A continuació se sotmet a votació el fons de l'assumpte i el Ple de l'Ajuntament, per 
unanimitat dels seus membres, acorda aprovar la moció següent: 

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

 
Mislata pertany a l'àrea de salut 9, que ens atén en l'Hospital de Manises. Es dóna 

l'especial circumstància que les dos parades de Metrovalencia situades en la població de 
Mislata es troben dins de la denominada zona A. No obstant això, la parada enfront de 
l'Hospital de Manises - que es denomina “Salt de l’Aigua”- es troba dins de la denominada 
Zona B; i, per tant, el bitllet de metre necessari per a desplaçar-se des del nostre municipi a 
l'Hospital de Manises és algun dels enquadrats en  els denominats bitllets de 2 zones, que 
atenen a la zona de Metrovalencia. 

 
Aquesta situació provoca que el cost del bitllet de metre, en totes les seues tarifes, 

siga més elevat per a acudir a l'Hospital de referència que per a acudir al centre de València, 
per exemple, o a qualsevol altra destinació de la zona A on la prioritat pot no ser tan 
important i necessària en molts casos. 

 
El següent quadro arreplega els preus actuals dels bitllets tant d'una mateixa zona (A), 

com de dues zones (AB), sent els imports els que segueixen: 
 

 1 zona 
A, B, C o D 

2 zones 
AB, BC o CD. 

Senzill 1,50 € 2,10 € 
Anada i tornada 2,90 € 4,00 € 
Bonometro 7,60 € 11,00 € 

 
Com es pot observar, els preus en els tres distints bitllets, de dues zones, existents són 

entre un 38% i un 45% més cars que els que són únicament d'una zona. Així, arribar fins a 
l'Hospital és molt més car que anar a comprar al centre o a disfrutar del cine. 

 
 El Partit Popular de Mislata sempre hem manifestat el nostre interés pel transport 
públic i hem defés aquest perquè el nostre poble no es quede aïllat. La idiosincràsia del 
municipi, dins de l'àrea metropolitana i tan pròxim a la gran ciutat, evidencien que Mislata i 
els seus veïns tenim unes necessitats especials que atendre i deuen de ser tingudes en 
compte.   
 
 I és precisament davant d'aquesta peculiaritat, la de pertànyer a l'àrea metropolitana 
de València, davant de la que considerem que és important prendre mesures especials. 
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 El PP de Mislata defenem que ha de promocionar-se el transport públic i que aquest 
ha d'entendre's com una ferramenta per a cohesionar tota la comarca i la ciutat de València. 
 

Des del grup Popular, entenent a més que s'ha de prioritzar el transport públic als 
centres mèdics i que han de tindre el menor cost possible, presentem aquesta moció amb la 
intenció que les tarifes per a acudir a l'Hospital de Manises s'assimilen a les més 
econòmiques de la xarxa de Metrovalencia. Per tant, la qual cosa sol·licitem és que un servei 
tan essencial com és el de la Sanitat, tinga el menor cost possible per a la ciutadania de 
Mislata. 

 
És cert que poden usar-se bons especials, encara que aquests s'han encarit a l'abril de 

2018, o targetes portamonedes per a pagar els viatges, però el preu continua superant el 
més senzill de la zona A. A més, es dóna la circumstància que entenem que molts mislateros 
no requereixen d'una assistència mèdica de llarga estada i necessiten acudir a l'Hospital de 
manera ocasional, per a realitzar-se unes proves, una consulta o visitar a algú malalt.  És 
precisament per aquesta raó per la qual entenem que tant en els bitllets senzills com en el 
preu a pagar amb algun tipus de targeta o bo per arribar a l'Hospital de Manises seria 
necessari que el preu fora el d'una sola zona. 

 
Entenem, també, que es tracta d'una mesura justa i que afavoreix primordialment els 

veïns i veïnes de Mislata que disposen de menys recursos i que tenen més necessitats. 
  

 
 S'acorda: 

 

1. Instar la Conselleria de Vivenda, Obres Públiques i Vertebració del Territori a l'estudi 

de la viabilitat d'alguna alternativa més econòmica per als desplaçaments dels veïns i veïnes 

de Mislata a l'Hospital de Manises. 

2. Donar coneixement de l'aprovació d'aquesta moció, amb còpia de la mateixa, als 
Mitjans de comunicació municipals, provincials i autonòmics, així com als Mitjans de 
comunicació del propi Ajuntament de Mislata i igualment a les associacions veïnals del 
municipi i a la Coordinadora veïnal de Mislata, als Portaveus dels Grups Parlamentaris del de 
la Cambra autonòmica i a la Junta de Govern de la FVMP. 

 
 

 10. MOCIÓ DEL GRUP POPULAR PER A AFAVORIR L'EMPRENEDORIA 
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  Es dóna compte del dictamen de la Comissió Informativa i de Control d'Interior i 
Benestar Social, favorable a l'aprovació de la moció del Grup Popular per a afavorir 
l'emprenedoria, així com de l'esmena presentada pel Grup PSOE (R.E 28576). 

 
 Pren la paraula el portaveu del grup Popular, Sr. López Bronchud, que comença la 
seua intervenció recordant que el seu grup, al llarg de tot el manament, presenta propostes 
per a donar suport als emprenedors, a les xicotetes i mitjanes empreses, al comerç local i a 
aquells col·lectius que conformen el paper dels autònoms, tan important en el motor 
econòmic per a Mislata. A continuació, llig la presa d'acords de la seua moció. 
 
 Pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos-Mislata, Sr. González Murgui, que 
comença assenyalant que el seu grup sempre estarà del costat del comerç de proximitat, de 
fet és el leitmotiv del programa electoral amb què Ciudadanos-Mislata, es va presentar en 
2015 a les eleccions municipals. Afirma que  sempre que han pogut han intentat afavorir la 
postura d'aquest col·lectiu i les seues reivindicacions economicoempresarials, i 
comparteixen al 100% la idea del PP que el motor econòmic de Mislata el conformen 
majoritàriament els comerços de proximitat i estan totalment d'acord a afavorir l'esperit de 
la moció, que és el de l'emprenedoria, però vol assenyalar que li sorgeix un dubte raonable al 
punt segon, per la qual cosa li demana al Sr. López Bronchud una major definició respecte a 
aquest tema, ja que com tots saben el pressupost municipal per a 2019 ha sigut aprovat per 
unanimitat, per la qual cosa no sap si ara cap aquesta possibilitat d'encaixar aqueixos 30.000 
€ que vénen en la proposta. 
 
 A continuació, pren la paraula el portaveu del grup Compromís per Mislata, Sr. Gil i 
Marín, que comença la seua intervenció dient que totes les mesures que vagen encaminades 
a afavorir la creació d'ocupació, evidentment, les votaran a favor, i precisament és un dels 
objectius que persegueix aquesta mesura. 
 
 En relació amb allò que s'ha comentat pel Sr. González Murgui, diu que entén que 
l'esmena que ha presentat el grup socialista es deu precisament a aqueixa qüestió, d'ací que 
la proposta es pretenga retardar a l'any 2020, en tot cas, assenyala que agrairia igualment 
una explicació respecte d'això. 
 
 Pren la paraula el Sr. López Bronchud, i després d'agrair a la resta de grups el suport a 
la moció, diu que li esmena del PSOE trenca dues qüestions bàsiques que el PP traslladava en 
la seua moció, la primera és la de comprometre una data d'acció, en què s'amplia ara el 
termini fins al 2020, i la segona és la de comprometre una inversió que s'anava a dedicar a 
aquestes qüestions i que en l'esmena del PSOE es rebutja, que és la detallada en el segon 
punt de la moció. 
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 Diu que vol entendre que aquesta moció, que es presenta el 4 de desembre, després 
d'aprovats els pressupostos, és molt fàcil dir que no hi ha diners, o que els diners estan 
compromesos o que el pressupost ja està tancat, però en aquest sentit vol assenyalar que el 
pressupost aprovat va ser inicialment pactat per Ciudadanos i el grup PSOE, i que es va fer 
una esmena in voce després que l'oposició presentara sengles esmenes al pressupost, amb la 
que el mateix va ser modificat i es van poder traure 94.000, tal com s'ha firmat aqueixa 
mateix matí amb els centres d'educació infantil per a dotar aqueix programa que el PP 
considerava imprescindible, i el que estan demanant ara són 30.000 €. 
 
 Explica que per tots és sabut que el pressupost moltes vegades, en processos 
posteriors, va variant les seues quantitats d'una zona a una altra, i donada la quantitat 
proposada, el seu grup manté l'esperit inicial de la moció, que busca afavorir 50 persones del 
municipi, creant ad hoc les bases per a poder potenciar aquestes ajudes, i en definitiva, del 
que es tracta és que en un poble com Mislata on a penes hi ha polígon industrial, que no té 
capacitat de generar grans empreses, cal buscar nous mètodes que generen riquesa dins del 
municipi. 
 
 És per tot això, afirma, que consideren que aquest tipus d'ajudes anirien molt bé, 
destinades a les persones que s'atreveixen a emprendre i que l'Ajuntament ha d'afavorir, i el 
que demanen amb la creació d'aquesta subvenció és quelcom molt concret i és un suport 
directe als autònoms de Mislata. 
 
 Destaca que en els acords traslladats pel PP s'ha referit que s'emeten prèviament els 
informes tècnics oportuns, i amb això el que volen dir és que consideren que els tècnics de 
l'Ajuntament han de dir si açò és possible o no, encara que ells entenen que sí ho és. A més, 
afig, entenen que econòmicament també és possible, ja que, com ha indicat abans, encara 
que aquesta partida no existisca en el pressupost aprovat, el pressupost és voluble i es va 
movent al llarg de l'any, i la quantitat no és tan elevada que no es puga posar sobre la taula. 
Per això, conclou, que no entén per què aquesta qüestió es trasllada a 2020 i que a més es 
deixe de comprometre quin cost tindrà el projecte si finalment vera la llum. 
 
 Pren la paraula la portaveu del grup PSOE, Sra. Martínez Mora, que comença dient 
que aquesta moció pretén enllaçar dos àmbits que no sempre casen de forma adequada, 
d'una banda, afavorir l'activitat econòmica lligada als futurs emprenedors, i d'altra banda, 
implementar aquelles polítiques actives d'ocupació per a aquelles persones que es troben 
en situació de desocupació. 
 
 Afirma que ja se sap que aquest govern municipal és reconegut per la seua aposta de 
polítiques socials, i sobretot un dia com hui, en què el Sr. alcalde ha presidit aquesta reunió 
en què es firma l'acord amb les escoles infantils, a què s'ha dotat d'una major quantitat 
pressupostària. Assenyala que aquest Govern no sols és referent en aquestes polítiques 
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socials sinó també per la promoció de l'activitat econòmica en l'àmbit del conjunt de l'àrea 
metropolitana, i fa a penes un mes es van aprovar els pressupostos de 2019 per unanimitat, 
on els més dels 4 milions d'euros dedicats a desenrotllament de benestar social, i els més de 
600.000 euros dedicats a l'ocupació i la formació, fan que Mislata siga referent respecte al 
que es fa en altres municipis. 
 
 Assenyala també que en aquestes últimes setmanes des de la Regidoria de Comerç 
s'han celebrat fires, trobades, vetlades en les que s'han premiat i reconegut a empresaris i 
comerciants, a més de presentar la nova marca comercial de Mislata o establir una intensa 
activitat social en el municipi, amb campanyes relacionades en l'àmbit de comerç local i en la 
seua defensa, la qual cosa s'està treballant d'una manera molt forta des d'aquesta Regidoria. 
 
 Explica que han esmenat la moció perquè siga viable per a aquells ciutadans i 
ciutadanes que vullguen poder sol·licitar aquesta ajuda per al comerç, i afirma que no s'estan 
variant imports, a pesar del que s'ha exposat. Conclou dient que votaran de forma favorable 
la moció, que veuen encara més adequada amb la inclusió de l'esmena. 
 
 Pren la paraula el Sr. González Murgui, i diu que vol reconéixer i reivindicar la figura 
de l'autònom de Mislata, i que amb les explicacions del portaveu Sr. López Bronchud es dóna 
per satisfet i mantindrà el vot favorable a la moció.   
 
 Intervé a continuació el Sr. Gil i Marin, que comença dient que com més prompte 
millor s'implant aquesta mesura molt millor, a falta d'aqueixos informes tècnics que avalen 
que es puga materialitzar, però per la seua experiència d'aquests anys entenen que no hi 
hauria cap problema per a iniciar aquesta mesura com més prompte millor. Coincideix en 
que no consideren que puga suposar un desequilibri pressupostari important i inassumible 
per part de la Corporació Local, i és per això que els agradaria que la moció es quedara tal 
com s'ha presentat. 
 
 A continuació, pren la paraula el Sr. López Bronchud per a agrair a tots els grups el seu 
vot favorable. 
 
 Pren la paraula la Sra. Martínez Mora, i després d'afirmar que el vot del PSOE serà 

favorable, vol matisar algunes qüestions: d'una banda, diu, és cert el pressupost és viu al llarg 

del mandat, sobretot en el capítol 2 de gasto corrent, però en aquest cas parlem del capítol 4, 

i açò és més complicat i en aquest cas no hi ha variacions; d'altra banda, vol explicar l'esmena, 

ja que pareix que no està clara, per a això passa a llegir la primera presa d'acords proposada 

pel PP: “Aprovar un programa de subvencions per a 2019, previs els informes tècnics oportuns, 

per a l'ajuda als nous autònoms o emprenedors que s'hagen donat d'alta o es donen d'alta 

durant l'any 2018”, a tot això vol explicar que sent el dia del ple un 27 de desembre, tan sols hi 
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ha 4 dies, o millor dita, 3 si tenim en compte que el dia 31 de desembre és inhàbil en 

pràcticament totes les administracions, a la qual cosa caldria afegir també que les altes són 

sempre amb caràcter previ, a més que un no es dóna d'alta a final de mes ja que sap que en 

donar-se d'alta pagarà el mes complet, junt amb la necessitat de rebre la  formació 

necessària prèvia a l'emprenedoria i vora que realment la seua activitat és positiva i està ben 

canalitzada. 

 Explica que és per tot això pel que s'ha proposat l'esmena a la moció i canviar 

l'exercici, ja que no té sentit que es dirigisquen al 2018, perquè el que estarien fent és portar 

l'ajuda amb un efecte retroactiu, sense ser prèviament informats, de manera que amb 

l'esmena el que s'ha fet és arreglar la moció, perquè caldrà informar el ciutadà, i es faran les 

campanyes de publicitat necessàries perquè tots els ciutadans estiguen informats i puguen 

ser beneficiaris amb ple coneixement de tot el que es va a realitzar en suport als nous 

comerciants i als nous emprenedors. 

 En conclusió, diu, el que volen és, d'una banda, informar tota la ciutadania del que es 

vol fer, previs els informes tècnics, i d'altra banda, que tot el món tinga el seu temps previ per 

al seu estudi abans de tirar-se a la piscina. 

 Conclòs el debat, se sotmet a votació l'esmena (R.E.28576) presentada pel grup PSOE, 
que s'aprova amb catorze vots a favor (grup PSOE), quatre vots en contra (grup Popular) i 
dues abstencions (grup Compromís i grup Ciudadanos-Mislata), quedant per tant 
incorporada a la presa d'acords. 

  
 A continuació, se sotmet a votació el fons de l'assumpte i el Ple de l'Ajuntament, per 

unanimitat dels seus membres, acorda aprovar la moció següent: 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 

El motor econòmic del municipi de Mislata, com tots sabem, ho conformen, 
majoritàriament, els comerços de proximitat. Mislata no disposa d'un gran polígon industrial 
que genere una gran quantitat de llocs de treball. Per tant, és important i necessari que des 
de l'Ajuntament de Mislata es realitze una aposta decidida pel comerç local i els autònoms. 

 
Des del Grup Popular, per a aconseguir afavorir el creixement econòmic i social del 

nostre municipi, ja hem presentat diverses mocions en aquest sentit. Entre elles es troba una 
moció sol·licitant la supressió de la taxa d'obertura d'establiment, una altra proposant 
microcrèdits a emprenedors o una altra moció en suport del comerç i pimes locals. No 
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obstant això, per desgràcia, el resultat de les dites mocions propositives i constructives no 
s'han plasmat en polítiques de l'actual govern municipal socialista. 

 
Més enllà de les polítiques nacionals és important que des de les Administracions 

locals realitzem actuacions que facen més senzill el començament d'una activitat econòmica, 
i molt més en el cas d'un municipi com el de Mislata. 

 
Per aquest motiu, des del Grup Popular proposem la creació d'un programa de 

subvencions per a aquelles persones que es troben en situació de desocupació i es vullguen 
donar d'alta com a autònoms. Aquestes subvencions cobririen el cost d'un any de 
cotitzacions socials, que ascendeix aproximadament a 600 € gràcies a la tarifa plana aprovat 
per l'anterior Govern d'Espanya, presidit per Mariano Rajoy. D'esta manera, des del Grup 
Popular, entenem que s'afavoriria la creació d'ocupació, s'augmentaria la riquesa del nostre 
municipi, el consum i, per tant, una millora social i econòmica dels ciutadans i ciutadanes de 
Mislata. 

 
 S'acorda: 
 

1. Aprovar un programa de subvencions per a 2020, previs els informes tècnics 

oportuns i l'elaboració de les bases corresponents, per a l'ajuda als nous autònoms o 

emprenedors, així com una campanya informativa als efectes de comunicar els avantatges 

d'aquest programa als possible beneficiaris. 

2. Dotar el dit programa amb la quantitat de 30.000€, que afavoririen 50 persones 

(600 € per nou autònom) de Mislata. 

3. Donar coneixement de l'aprovació d'aquesta moció, amb la seua còpia, als mitjans 

de comunicació municipals, provincials i autonòmics, així com als mitjans de comunicació 

del mateix Ajuntament de Mislata i igualment a les associacions veïnals del municipi i a la 

coordinadora veïnal de Mislata, als portaveus dels grups parlamentaris de la cambra 

autonòmica, a la Junta de Govern de la FVMP i a la Junta d'ACEM. 

 
 11. MOCIÓ DEL GRUP CIUDADANOS-MISLATA PER A LA PREVISIÓ DE L'ÚS DE 
DETERMINATS FANALS D'ENLLUMENAT PÚBLIC COM A PUNT DE RECÀRREGA DE 
VEHICLES ELÈCTRICS 
 
  Es dóna compte del dictamen de la Comissió Informativa i de Control d'Interior i 
Benestar Social, favorable a l'aprovació de la moció del Grup Ciudadanos-Mislata per a la 
previsió de l'ús de determinats fanals d'enllumenat públic com a punt de recàrrega per a 
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vehicles elèctrics, així com de les esmenes presentades pel grup Popular (R.E. 28574 i R.E 
28575). 

   

  Pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos-Mislata, Sr. González Murgui, i 
exposa el contingut de la moció. Continua la seua intervenció dient que Berlín continuarà el 
seu projecte de conversió de fanals en punts de recàrrega, i si en 2013 ja van convertir 100 
ara volen multiplicar per 10 aquest número, amb un cost molt reduït per a tractar de 
fomentar, sense necessitat de penalitzar el cotxe tradicional, la compra d'un vehicle elèctric, 
més ecològic. 

  Assenyala que no és una novetat tractar de convertir un fanal en un punt de 
recàrrega per a cotxes elèctrics, a Beijing ja es venia fent i són nombroses els avantatges, no 
sols econòmiques, la primera és que democratitzen el punt de recarrega al poder ser 
instal·lat cada pocs metres sense una instal·lació molt costosa, el cost estimat d'aquesta 
operació serà d'uns 400 € per cada fanal, és a dir, una inversió de menys de mig milió d'euros 
per a fomentar la compra d'aquest tipus de vehicles. Destaca que el que la moció demana 
per al municipi de Mislata és l'estudi para al seu dia escometre la instal·lació d'aquest tipus 
de recarrega, i explica que per a poder usar aquest fanal els conductors de vehicles elèctrics 
només han d'adquirir una targeta específica que els permetrà accedir a la càrrega, i també a 
més de 2500 punts que existeixen ja en l'actualitat en tota Europa. 

  Aquest projecte, com ja ha mencionat, porta en peu des de l'any 2013, i el seu 
objectiu és aconseguir que la gent no veja el cotxe elèctric com quelcom rar sinó com una 
solució a un problema de la salut, com és el de la contaminació de les ciutats. 

  Pren la paraula el portaveu del grup Compromís per Mislata, i comença assenyalant 
que el seu grup votarà a favor de la proposta, i que aquesta proposta ja la va presentar el seu 
grup municipal en el debat del Ple de gener, on demanaven col·locar punts de recarrega de 
vehicles elèctrics en el municipi, i en aqueix moment es va aprovar el primer punt per a 
realitzar un estudi per a veure la viabilitat de la proposta, i el que els agradaria saber és en 
quin punt es troba l'aprovació de la moció, si s'ha fet l'estudi o en quin punt es troba el 
mateix. 

  Pren la paraula el portaveu del grup Popular, Sr. López Bronchud, i comença dient que 
recorda aqueixa proposta de Compromís, que es va quedar sobre la taula per acord de junta 
de portaveus, i recorda també que en el ple del 26 de gener de 2017 el Partit Popular va 
portar una moció al Ple perquè es bonificara el 75% de l'impost als cotxes elèctrics, i en 
aquell moment el Regidor de Ciutadans es va abstindre, per la qual cosa pareix no veu igual 
d'important els cotxes elèctrics en aqueix moment que uns 24 mesos aproximadament 
després. 

  Prossegueix dient que en aquest Ple del 2017 es va aprovar la bonificació del 75% als 
vehicles elèctrics, sempre que fora aprovat a nivell tècnic per un expedient, i mai més han 



 

 

AJUNTAMENT DE MISLATA 
Pl. De la Constitució, 8 

46920 MISLATA (VALÈNCIA) 
www.mislata.es 

 

 

sabut; quasi dos anys després segueixen sense saber res absolutament d'aqueixa proposta 
realitzada pel PP per a la millora dels ciutadans que decideixen tindre un cotxe elèctric, i en 
aqueix sentit, el de defendre l'ús del transport per part dels Mislateros i Mislateras i fer-ho en 
les millors condicions, han presentat dues esmenes. 

 

 En la primera d'elles, explica, se sol·licita a l'Ajuntament de Mislata que inste el Govern 
d'Espanya que renuncie a incrementar el gravamen sobre el dièsel, almenys, fins que es 
produïsca una transició ordenada de tecnologies, per l'impacte negatiu que té sobre 
l'ocupació i sobre les classes mitjanes i col·lectius més vulnerables, i una segona esmena, en 
la que l'Ajuntament hauria d'instar al Govern d'Espanya que només quan finalitze aqueix 
període de transició, si es persisteix en la intenció de pujar l'impost al dièsel, es garantisca 
que quedaran exclosos del mateix tots els autònoms i professionals, sense discriminació a 
cap sector, i tots els col·lectius vulnerables. 

 
 Conclou dient que el seu vot serà a favor de la moció, i els agradaria molt que 

aquestes dues esmenes d'addició també entraren dins d'ella, en tot cas, seria desitjable que 
açò es posara en la pràctica abans de dos anys, i reitera que, com ja ha dit, fa dos anys que el 
PP va demanar la bonificació mencionada, i es va dir que s'obriria un expedient del qual, de 
moment, no en saben res. 

 
 Conclou el Sr. López Bronchud destacant que des d'aquella data s'han aprovat dos 
pressupostos municipals, i en cap han trobat que s'haja considerat aquesta bonificació, i 
entenen que igual a la tercera anirà la vençuda. 

 
 En representació del Grup PSOE intervé el Sr. Herrero Monzó, que comença dient que, 
efectivament, la moció que va presentar Compromís al gener, com s'ha dit, es va quedar 
sobre la taula i no va haver-hi cap acord. Respecte de la moció ara presentada, diu que el 
grup PSOE està d'acord i que en un curt-mig termini procediran a realitzar una anàlisi de la 
xarxa d'infraestructures elèctriques de l'enllumenat públic, però matisa que, segons les 
previsions, aquest tipus de vehicles anirà creixent a un fort ritme ja que comença a haver-hi 
una gran demanda; hui en dia existeix a Espanya, un nombre de carregadors públics 
insuficient, que solen situar-se en gasolineres, hipermercats i en llocs on el cotxe pot estar 
estacionat algunes hores, però tenint en compte que la nova legislació obliga als edificis de 
nova construcció a disposar de punts de recarrega per a aquest tipus de vehicles la demanda 
d'aquest tipus de cotxes anirà creixent. 

 
 Assenyala que el Sr. González Murgui s'ha referit a Berlín, i ell afig que a Londres 
s'estan col·locant uns connectors incorporats als fanals, i aquest sistema l'està abordant una 
empresa multinacional el propòsit de la qual és utilitzar els fanals de l'enllumenat públic 
amb tecnologia led; els fanals, una vegada adaptades mitjançant un cable de càrrega, del 
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que disposarà l'usuari, podran ser utilitzades com a punt de recarrega dels vehicles elèctrics, 
per tant, queda pendent definir el cost d'adaptació dels fanals i el sistema de pagament de 
l'energia, que és pública i que segons l'estudi ho serà a través d'una alta d'usuari i mitjançant 
un cable d'enganxada. Afig que encara queden incògnites per aclarir sobre el sistema, ja que 
el principal problema és que no es pot utilitzar com a punt de recarrega ràpida, i un altre 
interrogant és el referit al mètode de pagament, altes i baixes d'usuaris, així com la seguretat 
dels endolls dels fanals. 
 
 Continua dient que actualment s'han sol·licitat informes els tècnics municipals 
perquè emeten la seua opinió tècnica, per a aprofundir més en l'assumpte i poder aclarir si el 
sistema d'enllumenat elèctric de Mislata és compatible amb aquesta nova tecnologia, encara 
que ja anuncia que amb la potència que necessita aquest tipus de carregadors, que són de 
càrrega mitjana i ràpida, serà complexa una adaptació òptima per a aquest sistema en 
l'enllumenat. No obstant això, conclou, com no podia ser menys, Mislata estarà al capdavant 
d'aquest tipus de mesures, que serviran per a un menor consum d'energia, i per una clara 
aposta d'aquest equip de govern per les energies renovables, per la qual cosa el seu grup 
votarà a favor de la moció. 

 
 En segon torn d'intervenció pren la paraula el Sr. González Murgui, que agraeix el 

suport a la moció de tots els grups polítics i, a continuació, assenyala que, efectivament, la 
qual cosa ha dit el portaveu del grup Popular és cert, aquesta moció ve d'alguna manera a 
complementar, a espentar les mocions sobre vehicles elèctrics que tant el PP com 
Compromís havien presentat en el Consistori Municipal, i es fa precisament per a abundar en 
aquest terreny del vehicle elèctric, que hui ens pareix llunyà però que en un futur pròxim 
està molt prop. 

 
 Continua dient que, com ha dit el regidor del PSOE, a Londres ja hi ha desenes de 

fanals amb aquest sistema, i diu l'estudi que ell té, que no són molt cares ni és dificultós fer 
aquestes capacitacions dels fanals elèctrics per a punts de recarrega, independentment de 
que siguen ràpides o no. 

 
 Finalitza agraint les explicacions del Sr. Herrero Monzó i destaca la importància que 

Mislata, com una ciutat d'avantguarda i espill d'altres ciutats quant a serveis i altres 
prestacions, siga també puntera en aquesta matèria. 

 
 El Sr. Gil i Marín no fa ús de la paraula en el segon torn d'intervencions. 

   

  Pren la paraula el Sr. López Bronchud i sol·licita al PSOE que es pronuncie respecte a 
les dues esmenes presentades pel Grup Popular, i també saber si hi ha algun tipus 
d'expedient sobre la bonificació del 75% als cotxes elèctrics, sol·licitat pel PP i aprovat en Ple 
fa quasi dos anys. 



 

 

AJUNTAMENT DE MISLATA 
Pl. De la Constitució, 8 

46920 MISLATA (VALÈNCIA) 
www.mislata.es 

 

 

 

  Intervé a continuació la Sra. Martínez Mora, que comença dient que estan assistint a 
una reformulació del PP a Mislata: mocions de contingut radical d'esquerres, propostes 
d'àmbit polític estatal i l'esmena presentada a la moció del grup Ciudadanos…. A 
continuació, explica el per què, assenyalant que quan ha llegit l'esmena no li quadrava amb 
la moció proposada, ja que parlava de temes totalment distints; i és que el portaveu de 
Ciutadans presenta una moció per a facilitar i incentivar l'ús d'energies renovables en el 
nostre municipi, i d'altra banda tenim al grup Popular que, aprofitant que el Pisuerga passa 
per Valladolid, incorpora una esmena que vol ni més ni menys que s'afavorisca l'ús del dièsel, 
i de pas colpeja al Sr. Sánchez. Afirma que li pareix un un poc cínic, i en aquest sentit, també 
podrien haver posat en un segon punt que s'aplicara l'article 155 a Catalunya. Un altre 
exemple per a entendre-ho, continua, és com si el Sr. González Murgui presentara una moció 
per a fer viable i incentivar la dieta vegetariana, i el PP presentara una esmena dient sí, 
efectivament templat per la dieta vegetariana, però que el rellomello en els restaurants es de 
de forma gratuïta; en definitiva, no té res a veure la moció amb l'esmena. 

 

  Continua dient que és clara l'aposta que té el Govern per les energies renovables, i 
diu que s'abstindran en l'esmena del PP, per coherència i perquè no volen que l'endemà el PP 
diga que El Govern està en contra del dièsel, que volen incrementar-li el preu, etc.; amb els 
vots del PP eixirà avant, i el PSOE aprovarà la moció del grup de Ciutadans, que el que vol és 
incentivar les energies renovables. Conclou pregant que siguen coherents a l'hora de 
presentar esmenes i mocions. 

 

Conclòs el debat, se sotmeten a votació les esmenes (R.E 28574 i R.E 28575), que són 
aprovades per quatre vots a favor (grup Popular) i setze abstencions (Grup PSOE, Grup 
Compromís per Mislata i Grup Ciudadanos-Mislata), quedant per tant incorporades a la 
moció. 

 
A continuació, se sotmet a votació el fons de l'assumpte, i el Ple de l'Ajuntament, per 

unanimitat dels seus membres, acorda aprovar la moció següent: 
 

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

 

Sent conscients del compromís dels veïns de Mislata amb el medi ambient i l'interés 
que tenim per convertir-nos en una ciutat tecnològica de referència, per a, a més, facilitar la 
vida als nostres veïns. Recordar en aquest sentit que l'actual president del Govern d'Espanya, 
vaticina que per a 2040 ja seran tots els vehicles elèctrics al nostre país. Volem perquè 
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preparar-nos per a oferir als nostres ciutadans la infraestructura de recarrega necessària per a 
la utilització d'aquest tipus de vehicles. 

 

La idea és aprofitar una infraestructura ja en marxa, els fanals, que a més en la nostra 
ciutat moltes ja tenen els necessaris llums LED, que permetrà reduir costos i temps 
d'expansió de la xarxa. Una forma senzilla d'ampliar la disponibilitat d'estacions de recarrega, 
que se sumixen a les que els nostres veïns puguen tindre en les seues vivendes. 

 

 Una de les qüestions que afronten les persones que es decideixen per adquirir un 
vehicle elèctric és, la poca disponibilitat de punts de recarrega per als seus vehicles, quelcom 
que es fa patent en la nostra ciutat, la qual cosa en molts casos limita, en gran manera, la 
seua adquisició i ús. Mesures d'aquest tipus, possibilitar la recarrega elèctrica mitjançant 
l'enllumenat públic, ja s'estan duent a terme en ciutats com Londres i Berlín, i ofereixen als 
conductors la tranquil·litat necessària a l'hora de recarregar els seus cotxes i fomenta també 
l'ús d'aquests vehicles. 

 
 S'acorda: 
 
 1. Instar a l'Ajuntament per a procedir a realitzar una anàlisi de la nostra xarxa 
d'infraestructures elèctriques d'enllumenat públic, per a poder estudiar les alternatives 
possibles per a implantar aquest sistema, tendint en compte a més de les qüestions 
tècniques que implica, les diferents possibilitats respecte de la tecnologia a utilitzar i les 
econòmiques sobre l'impacte i assumpció de les recarregues. 
 
 2. L'Ajuntament insta el Govern d'Espanya que només quan finalitze aqueix període 
de transició, si es persisteix en la intenció de pujar l'impost al dièsel, es garantirà que queden 
exclosos del mateix tots els autònoms i professionals, sense discriminació a cap sector i tots 
els col·lectius vulnerables. 
 
 3. L'Ajuntament insta el Govern d'Espanya que renuncie a incrementar el gravamen 
sobre el dièsel, almenys, fins que es produïsca una transició ordenada de tecnologies, per 
l'impacte negatiu que té sobre l'ocupació i sobre les classes mitjanes i col·lectius més 
vulnerables. 

 
 4. Que es comuniquen aquests acords a les associacions de Mislata, així com a tots els 
Mitjans de comunicació en especial als de titularitat municipal perquè es facen eco. 
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 12. MOCIÓ DEL GRUP COMPROMÍS PER MISLATA PER A INSTAL·LAR 
DESFIBRIL·LADORS EN ELS CENTRES EDUCATIUS DE MISLATA 

 

  Es dóna compte del dictamen de la Comissió Informativa i de Control d'Interior i 
Benestar Social, favorable a l'aprovació de la moció del Grup Compromís per Mislata per a 
instal·lar desfibril·ladors en els centres educatius de Mislata, així com de l'esmena presentada 
pel grup PSOE (R.E. 28581). 

 
 Pren la paraula el Sr. Gil i Marín i exposa la presa d'acords de la seua moció. 
 

 En un primer torn d'intervenció no pren la paraula el Sr. González Murgui. 
 

 A continuació, pren la paraula de nou el Sr. Gil i Marín, i després de procedir a la 
lectura de l'exposició de motius sol·licita i  el vot favorable a tots els grups. 
 

 No fa ús de la paraula en el seu primer torn d'intervenció el portaveu del grup 
Popular, Sr. López Bronchud. 
 

 En representació del PSOE pren la paraula la Sra. Julián Ruíz, que comença la seua 
intervenció dient que el vot del seu grup serà favorable. Assenyala respecte al punt un de la 
presa d'acords, referent a instal·lar desfibril·ladors en tots els centres educatius públics de 
Mislata durant el curs 2019-2020, que així ho faran si no ho fa abans la Conselleria. 
 
 Continua la seua intervenció fent una breu exposició d'alguns punts que vol destacar, 
i respecte de les dades que s'arrepleguen en la moció, assenyala que són literals a allò que 
s'ha descrit en el preàmbul del Decret 159/2017, la qual cosa significa que estan agafant 
unes dades en aquesta moció que no es correspon a la infància ni a l'edat escolar, sinó que 
agafa la prevalença de persones adultes. Respecte d'això, diu que segons fonts del Ministeri i 
de diverses guies de salut no són les parades cardiorespiratòries lasses que més prevalen en 
l'edat escolar, sinó que són els accidents, sent la primera causa de mort entre xiquets d'un a 
catorze anys, i s'estima que al voltant d'un 15% dels accidents es produeixen en els centres 
escolars, i és per tot açò, que és molt important que en el tema de prevenció d'accidents 
estiguen molt a l'avantguarda i molt atents. 
 
 No obstant la dita, continua, els escolars no estan exempts per descomptat de patir 
una problemàtica d'origen cardíac, encara que puga ser més puntual que en el cas d'un 
adult i, tampoc estan exempts els adults que conviuen amb ells en els centres escolars, com 
són el professorat, APAs, personal administratiu i de serveis, etc., i per descomptat, tindre un 
desfribilizador és sempre una bona opció per a previndre accidents i salvar vides. 
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 Tenint en compte tot açò, continua, el Ple de l'Ajuntament, a l'abril de l'any 2017, a 
instància del grup Ciutadans va aprovar una moció que deia: “Sol·licitar a les administracions 
supramunicipals i al Govern autonòmic de la Comunitat Valenciana a la implantació en els 
llocs més sensibles de la població de desfibrilizadores semiautomàtics”, i dins del 
compliment del compromís, no sols van sol·licitar a les entitats supramunicipals que es 
col·locaren dispositius DESA, sinó que a més van iniciar la instal·lació efectiva de 
desfibril·ladors en els diferents espais municipals. Afig que el 13 d'abril de 2017 des de 
l'equip de Govern es va enviar un comunicat directe a la Conselleria d'Educació, de manera 
nominal al Conseller el Sr. Marzá, perquè estimara la possibilitat de posar desfibril·ladors en 
tots els centres educatius de  Mislata, bé és cert, que dos anys més tard no han obtingut 
resposta, i és justament pel compromís que van adquirir amb l'aprovació d'aqueixa moció 
en 2017 pel que presenten li esmena. 
 
 Explica que l'esmena que presenten és exactament igual a l'únic punt d'acord de la 
moció, només que ells, sent fidels al que van votar en l'anterior moció d'abril de 2017 
després de: “Instar a la Conselleria d'Educació a instal·lar desfibril·ladors en tots els centres 
educatius públics de Mislata”  afigen  “i si no ho complira, el govern municipal es faria 

responsable de cara al pròxim curs 2019/2020”; no obstant això, vol aclarir que encara que no 
ho hagueren esmenat estan complint amb la moció, la qual cosa ocorre és que ja es van 
comprometre a sol·licitar açò de manera supramunicipal i ara ho tornen a fer. 
  

Per a finalitzar diu que, tal com ha avançat, amb la incorporació d'aquesta esmena 
votaran a favor de la moció, encara que açò supose un gasto que no li toca fer a 
l'Ajuntament, però assenyala que no ho veuen com un gasto inútil sinó com una inversió 
que és totalment necessària, i si fan aquesta inversió és perquè així ho acorden entre tots, 
però vol deixar clar que aquest gasto, en tot cas, seria competència de la Conselleria 
d'Educació. 
 

 En un segon torn d'intervenció pren la paraula el Sr. González Murgui, i anuncia el seu 
vot favorable, i més quan aquesta proposta ja va ser presentada per Ciutadans el set de març 
de  2016, fa ja més de dos anys, i en aquest sentit procedix a la lectura d'aqueixa moció i de 
la presa d'acords que es proposava. 
  
 Afirma que açò demostra una vegada més que, amb independència del color polític 
o les sigles, quan es tracta d'intentar o d'afavorir l'interés general dels ciutadans amb una 
proposta raonable i beneficiosa, l'assumeixen tots els grups polítics, i en aquest sentit 
s'alegra de que el grup polític Compromís haja assumit aquesta moció. Vol deixar de 
manifest a pesar que ja disfruten de desfibril·ladors en el municipi, les instal·lacions 
esportives, els vehicles patrulla de la policia local i altres centres i dependències, encara no 
en l'Ajuntament,aunque li consta el compromís per part de l'equip de Govern que prompte 
ho haurà, i així successivament en tots els centres municipals, incloent-hi també el centres 
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educatius. 
 
 Pren la paraula el Sr. Gil i Marín i en primer diu a la Sra. Julián Ruiz que la moció 
precisament del que parla és de centres educatius, que majoritàriament estan dirigits als 
xiquets i adolescents, i que li aclarisca allò que s'ha comentat respecte a què “és un gasto 
inútil”, si és que l'ha entés bé, ja que pensen que és una inversió totalment necessària. 
 
 Respecte a allò que s'ha comentat pel Sr. González Murgui, assenyala que, 
efectivament, el grup Ciudadanos va presentar una moció en la data mencionada, però no 
sap d'on ha tret això de centres escolars, perquè en aqueixa moció diu instal·lacions 
esportives, llocs de jubilats, centres oficials etc., en tot cas, vol assenyalar que la moció la 
presenta el seu grup, però no part d'ells sinó dels propis centres escolars, i d'ahí que el seu 
grup decidira presentar-la. 
 
 Sobre l'esmena que ha presentat el PSOE, diu que li ha sorprés i que la consideren 
absolutament innecessària, i a més els dóna la impressió que els estan enganyant o mentint, 
i no entén que sentit té tornar a introduir aquesta esmena en aquesta moció, perquè o bé va 
mentir el PSOE en les comissions, o bé mentixen hui, i és per això que els demana que ho 
aclarisquen, perquè és desconcertant. 
 
 Afig que hi ha una altra cosa que no entén de l'esmena, i és que no sap si s'han llegit 
bé el primer punt de la presa d'acords, perquè en cap moment es diu que siga 
obligatòriament l'Ajuntament, ni la Conselleria, podria ser una altra administració; aquesta 
moció, si s'aprova com està, la qual cosa significa és que es podria buscar perfectament 
inversió en una altra administració. Pregunta si és que la Conselleria d'Educació s'està 
portant malament amb el nostre municipi, perquè ell creu que més de 8 milions que 
arribaran a Mislata, més tot el que ha arribat anteriorment, també des de la Diputació s'han 
fet inversions molt importants en els centres escolars del municipi… al que afig que clar que 
ell preferiria que l'Ajuntament no haguera de fer aqueixa inversió, i el que s'està dient és que 
l'Ajuntament té via lliure per a buscar aqueixa finançament, vinga d'on vinga, i si ve de fora 
perquè millor encara. 
 
 Per tot allò que s'ha exposat, diu, considera que l'esmena és innecessària, i el que es 
pretén amb ella és assenyalar a una Conselleria i a un Conseller, de manera que si no 
s'instal·len els desfibril·ladors a Mislata és per culpa del Sr. Marzá, per la qual cosa els 
recomana que retiren l'esmena a la moció. 
 
 Conclou dient que ja que l'esmenen, almenys podrien haver dit, dau el seu caràcter 
progressista, que no serà durant el curs 2019-2020 sinó que serà abans que s'inicie el curs 
2019-2020, això és el que ell haguera esperat en un esmena d'un partit socialista que 
governa, i no el tractar de responsabilitzar a ningú. 
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 No fa ús de la paraula en el seu segon torn d'intervenció el Sr. López Bronchud. 
 

 Pren la paraula la Sra. Julián Ruíz, que comença dient que qualsevol pensaria que és 
que votaran en contra de la moció, que es queda al·lucinada,y  li diu al Sr. Gil i Marín, que el 
que ha passat és que no s'han complit els plans que tenia el seu grup polític i, per tant, es 
posa nerviós i no sap com dir que voten en contra, per a així fer una nota de premsa, quan fa 
ja 8 hores que en el seu perfil de facebook de Mislata apareix una foto del Sr. Alcalde dient 
que “Bielsa deixa als centre educatius sense desfibril·ladors”, quan fa 8 hores no s'havia ni 
iniciat el ple. Conclou desqualificant que s'injurie gratuïtament a l'Alcalde o a un grup polític 
abans que es produïsca una decisió. 
   

Conclòs el debat, se sotmet a votació l'esmena (R.E 28581), que és aprovada per 
quinze vots a favor (grup PSOE i grup Ciutadans), un vot en contra (Grup Compromís) i 
quatre abstencions (grup Popular) quedant per tant incorporada a la moció. 

 
A continuació se sotmet a votació el fons de l'assumpte, i el Ple de l'Ajuntament, per 

unanimitat dels seus membres, acorda aprovar la moció següent: 
 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
(Text original en valencià) 

 
 La Constitució Espanyola reconeix el dret de tota la ciutadania en la protecció de la 
salut en l'article 43, així com la competència dels poders públics per a organitzar i tutelar la 
salut pública. En aquest sentit, la llei 14/1986, de 25 d'abril, general de la sanitat, regula totes 
les accions per a fer efectiu el dret a la protecció de la salut. 
 
 
 Les malalties cardiovasculars són la primera causa de mort en el món occidental, 
destacant entre elles, la mort sobtada cardíaca, com resultat d'una parada cardíaca 
secundària principalment a la fibril·lació ventricular. Aquest ritme cardíac caòtic representa 
entre el 75% i el 80% de les morts sobtades d'origen cardíac i requereix atenció immediata, 
ja que per cada minut que es retarda el seu tractament adequat es redueix en un 10% la 
possibilitat de supervivència de la persona que la pateix. 
 
 Les evidències clíniques i científiques ratifiquen que la desfibril·lació primerenca i la 
reanimació cardiopulmonar bàsica de qualitat són la resposta més adequada i el tractament 
específic de la desfibril·lació ventricular. És així com, l'inici precoç d'una reanimació 
cardiopulmonar i la desfibril·lació primerenca mentres arriben els serveis sanitaris 
especialitzats per a continuar l'assistència i traslladar el pacient a un centre sanitari, poden 
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salvar-li la vida. A més, segons alguns estudis, a Espanya si tens una parada cardíaca fora de 
l'àmbit sanitari, només tens un 10% de probabilitat de sobreviure. En canvi, als EUA l'èxit de 
sobreviure és del 50% com a conseqüència de la presència massiva de desfibril·ladors. 
 
 Aquest fet evidència la necessitat de la seua instal·lació en l'àmbit educatiu, ja que, 
disposar de desfibril·ladors reduiria el temps de resposta davant d'una parada cardíaca, i 
augmentar exponencialment la probabilitat de salvar la vida de la persona. Així mateix, en el 
nostre territori algunes poblacions com Pego ja han sigut instal·lats desfibril·ladors en el seu 
institut. Cal recordar que a l'abril de 2016 l'Ajuntament de Mislata va aprovar instar a altres 
administracions en la implantació de desfibril·ladors en els espais públics més sensibles. 
 
 No obstant això, segons l'article 6 de la llei 10/2014, de 29 de desembre, de salut de la 
Comunitat Valenciana, les entitats locals tenen competència, entre altres, en "el control 
sanitari d'edificis i llocs de vivenda i convivència humana, especialment dels centres 
d'alimentació, perruqueries, saunes i centres d'higiene personal, hotels i centres residencials, 
escoles, campaments turístics i àrees d'activitat física-esportives i de recreació". 
 
 El Decret 159/2017, de 6 d'octubre, del Consell obliga a disposar dels desfibril·ladors 
els centres educatius amb un aforament igual o superior a 1500 persones, però des de 
Compromís considerem que hem d'anar més enllà, i que l'Ajuntament de Mislata impulse la 
col·locació dels desfibril·ladors en tots els centres educatius de la localitat, així com ja ha fet 
l'Ajuntament en la majoria de centres i edificis municipals i en els nous vehicles de la Policia 
Local. 
 
 
 El motiu principal és perquè salvar una vida, davant d'una parada cardiorespiratòria, 
no ha de ser vist com un gasto econòmic sinó com una inversió en salut. Des dels poders 
públics hem de ser capaços d'atenuar o eliminar, en la mesura que siga possible, les 
conseqüències negatives de determinades patologies, mitjançant accions individuals i / o 
col·lectives. 

 
 Per tot això, s'acorda: 
 

 1. Instar a la Conselleria d'Educació a instal·lar desfibril·ladors en tots els centres 
educatius públics de Mislata; i si no ho complira, el govern municipal es faria responsable 
de cara al pròxim curs 2019/2020. 
 

 2. Informar dels acords d'aquesta moció al teixit associatiu de Mislata i als mitjans de 
comunicació. 
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Part dedicada al control dels altres òrgans de govern 
 

  13. CONEIXEMENT DE LES RESOLUCIONS DE L'ALCALDIA-PRESIDÈNCIA I ACORDS 
DE LA JUNTA DE GOVERN ADOPTATS DES DE LA SESSIÓ DE 27 DE SETEMBRE DE 2018 

 

  En compliment d'allò que disposa l'art. 42 del vigent Reglament d'Organització, 
Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, se n’adona de les resolucions adoptades 
per l'Alcaldia-Presidència, així com dels acords adoptats per la Junta de Govern des de la 
sessió ordinària celebrada el 27 de setembre de 2018. 

 

  14. PRECS I PREGUNTES 

- El Sr. Martínez Montoro diu que ha pogut veure en algunes notícies recents que 
s'afirmava per part de l'equip de Govern que es reduïa l'IBI per al 2019, per la qual 
cosa vol saber en quant es van a veure reduïts aquests rebuts en el present 
exercici. 

El Sr. alcalde contesta dient que no li ho pot dir en aquest moment, però en el 
pressupost municipal té la comparativa entre la recaptació efectuada per l'IBI en 
el 2018 i la que s'efectuarà en 2019, on es pot comprovar que és menor. 

- El Sr. López Bronchud pregunta al Sr. alcalde si sap quan conclouran les obres que 
afecten l'av. de Blasco Ibáñez, a la qual cosa contesta, segons li indica la 
presidenta de la Comissió d'Urbanisme, que aquesta qüestió ja ha sigut 
contestada en nombroses ocasions en les distintes comissions d'Urbanisme, i no 
sap si és que els seus companys de grup no li traslladen les respostes. Afig que les 
obres van segons el pla marcat per l'agent urbanitzador i que confia que en breu 
estiguen acabades. 

- La Sra. Martínez Mora prega que a un company de la Corporació dels 21 regidors se 
li diguera per part de l'Alcaldia-Presidència que eliminara de facebook la quantitat 
de mentires i insults que s'han fet en la persona de l'alcalde, mentint sobre 
quelcom que el grup PSOE faria i no ha fet. Prega que se siga més decent en 
política i sol·licita l'eliminació d'aquesta publicació per ser falsa. 

El Sr. alcalde li contesta dient que traslladarà el seu prec al Sr. Gil i Marín. 

 I sense més assumptes a tractar, a les vint-i-tres hores i cinquanta minuts, per l'Alcaldia-
Presidència s'alça la sessió, de tot això s'estén la present acta, que firma el Sr. alcalde-
president, amb mi el secretari que en done fe. 
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L'ALCALDE                                                                                  EL SECRETARI 

 
 
 
 


